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Secretaria 
fu 
 
Acta de la sessió ordinària del Ple   
 
Núm. de la sessió:     4 
Data: 20.03.13 
Horari: de 20.00 a 24.00 
Lloc: Casa de la Vila  
 
Hi assisteixen: 
 
Estanislau Fors Garcia, alcalde-president 
Ramon Vinyes Vilà, tinent d’alcalde  
Maria Belén Quintero Aragón, tinent d’alcalde 
Soraya Real Iglesias, tinent d’alcalde 
Santiago Fontbona Arbós, tinent d’alcalde 
Lorena Estrada Ocaña, tinent d’alcalde 
Alejandro Acero Cherta, tinent d’alcalde  
Román Pascual Rodríguez, regidor  
Susanna Mir Julià, regidora. 
Joan Miquel Llodrà Nogueras, regidor  
Juan José Almansa Aragón, regidor 
Maria Isabel Illescas Sánchez, regidora 
Maria Assumpció Balliu Tenas, regidora 
Isabel Roig Casas, regidora  
Josep Antoni López Navarro, regidor 
Annabel Moreno Nogué, regidora  
David Caldeira Bacardit, regidor 
Catalina Victory Molné, secretària  
 
1.- Aprovar l’acta de la sessió anterior, de data 20 de febrer de 2013.- La 
secretària llegeix l’esborrany de l’acta de la sessió anterior, del dia 20 de febrer de 2013. 
L’acta s’aprova per unanimitat dels assistents. 
 
2.- Declarar d’especial interès o utilitat municipal les obres de rehabilitació de 
façana del carrer de la Torre 19.- El tinent d’alcalde Sr. Fontbona dóna compte 
d’aquesta proposta d’acord:  
 
Vista la sol·licitud formulada l’any 2012, pel cap de l’organisme de Gestió Tributària 
d'Arenys de Mar, relativa a la bonificació de l'impost de construccions, instal·lacions i 
obres i atès el que preveu l’article 6 de l’Ordenança fiscal número 6 reguladora de 
l'esmentat impost, el qual estableix que les construccions, instal·lacions o obres que siguin 
declarades d’especial interès o utilitat municipal per concórrer-hi circumstàncies socials, 
culturals, historicoartístiques o de foment de l’ocupació que ho justifiquin, podran gaudir 
d’una bonificació en la quota de l’impost en els termes que s’hi indiquen, i que són les 
següents: 
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EXP. INTERESSAT NIF EMPLAÇAMENT ACTUACIÓ 

2012/1155 JORDI CUCURULL 
COLL 

38752137N de la Torre, 19 Rehabilitació de 
façana 

 
Atès que en sessió plenària de 25 d’abril de 2012 aquesta corporació va acordar declarar 
d’especial interès o utilitat municipal per motius de foment de l’ocupació davant l’especial 
situació de crisi econòmica al municipi, durant l’any 2012, aquelles obres o part d’obres de 
rehabilitació de façanes per a l’aplicació de les bonificacions potestatives que estableix 
l’Ordenança fiscal núm. 6, en el seu article 6è, apartat primer, amb la bonificació del 95% 
de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres en aquells casos que no fos possible 
aquesta declaració per raons urbanístiques o historicoartístiques. 
 
Vist l’informe emès en data 4 de febrer de 2013 a la sol·licitud presentada de l’any 2012 i 
que la llicència, d’acord amb el tràmit administratiu corresponent, ha estat concedida en 
data 6 de febrer de 2013, si bé li són d’aplicació d’acord amb l’apartat 5è de l’article 6 de 
l’Ordenança fiscal, les ordenances que es corresponen a la data de presentació de la 
sol·licitud.  
 
Vist el que estableix l’art. 103.2a) del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual 
s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, en relació amb la 
declaració d’especial interès o utilitat municipal.  
 
Vist el que precedeix es proposa al Ple l’adopció del següent acord: 
 
1.-  Declarar d’especial interès o utilitat municipal per motius de foment de l’ocupació 
davant l’especial situació de crisi econòmica al municipi, durant l’any 2012, als efectes de 
l’aplicació de l’article 6 de l’ordenança Fiscal núm. 6 i amb l’aplicació del percentatge del 
95% sobre l’Impost d’execució de l’obra, les següents sol·licituds: 
 
EXP. INTERESSAT NIF EMPLAÇAMENT ACTUACIÓ 

2012/1155 JORDI CUCURULL COLL 38752137N De la Torre, 19 Rehabilitació de façana 

 
2.- Comunicar el present acord a l’organisme de Gestió Tributària de la Diputació de 
Barcelona i a la Intervenció municipal als efectes oportuns. 
 
El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix: El grup municipal de la CUP entenem que es bonifiqui, en 
l’Impost de construccions, instal·lacions i obres, l’ICIO, els propietaris de les façanes que 
explícitament ho demanen però que, com especifica l’article 6 de l’Ordenança fiscal, no 
compleixen els requisits per ser declarades d’especial interès o d’utilitat municipal per 
concorre-hi circumstàncies socials, culturals, històric o artístiques. 
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I ho pensem així perquè en aquest mateix article també es diu que un dels motius per 
rebre la bonificació és que es fomenti l’ocupació. I actualment, arran de la profunda crisi 
que patim, el foment de l’ocupació sí que acaba essent un bon motiu per bonificar aquest 
impost als propietaris. 
 
Així, el grup municipal de la CUP hi votarem a favor. I ho farem en aquest sentit perquè 
entenem que cal fomentar l’ocupació, perquè apostem per embellir l’estètica del nostre 
poble perquè hi volem una cohesió també estètica i arquitectònica. 
 
I més arguments encara: perquè de la crisi en sortirem, a banda de fent canvis profunds, 
doncs impulsant economies productives i no especulatives, arrelades, assumibles i 
respectuoses amb el territori, fonamentades en un creixement vegetatiu. 
 
I aprofitem també per recordar una proposta que sempre fem quan tractem aquest tema. 
De cara al debat de les Ordenances fiscals per al 2014, caldrà revisar a fons ICIO. Si el que 
volem és fomentar l’ocupació; si el que volem és rehabilitar com a millor medecina contra 
la destrucció del territori; si el que volem és garantir una llar digna per a tothom; si el que 
volem és facilitar que els habitatges buits es puguin posar a lloguer a partir d’una borsa 
d’habitatges gestionada per l’Ajuntament; si el que volem és frenar l’especulació dels preus 
dels habitatges; si el que volem és que bancs i caixes comencin a retornar part del que han 
xuclat als ciutadans i ciutadanes; si el que volem és que la bombolla immobiliària es desinfli 
i no donar aire als bancs i caixes perquè l’inflin per un altre costat; si volem tot això, 
caldrà, com ja ha dit a bastament la CUP en aquest consistori, apostar per la rehabilitació, 
amb o sense interès històric. I promoure que puguin ser empreses arenyenques qui facin 
aquestes rehabilitacions per exemple facilitant des de l’Ajuntament la creació de 
cooperatives per a obres concretes. I tot això exposat, i acabem com hem començat, 
passarà per la rehabilitació d’edificis i facilitar, bonificar, a qui hi opti. 
 
Pels motius anteriorment exposats el sentit del nostre vot en aquest punt serà afirmatiu. 
 
El regidor Sr. López, en representació del grup municipal d’ICV, manifesta literalment el 
que segueix: El grup municipal d'Iniciativa votarà a favor de la proposta que se’ns presenta 
entenent que s'ha tingut en compte el criteri que com a grup vam expressar a la Comissió 
informativa preceptiva, quant a la necessitat, davant la situació econòmica actual, d’establir 
ajuts que fomentin la rehabilitació de façanes a fi de facilitar aquest tipus d’activitat i les 
oportunitats que generen. 
 
Com ja hem expressat també en altres ocasions, nosaltres hauríem estat més partidaris 
d’establir una convocatòria oberta de Bases de subvenció per a la rehabilitació, com ja es 
feia, tot i que entenem també que, si més no, aquesta modificació de l’Ordenança pel que 
fa a la bonificació de l'ICIO és un bon pas per no excloure a ningú i que és una fórmula per 
facilitar que pugui acollir-se més gent a aquest tipus d’ajut. 
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, aquesta s’aprova per unanimitat. 
 
3.- Nomenar vocal al Consell Sectorial dels Museus.- El regidor Sr. Llodrà dóna 
compte d’aquesta proposta d’acord:  
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Vista la renúncia presentada pel Sr. Lluís Floris Grau, com a membre del Consell Sectorial 
del Museu d’Arenys de Mar.  
 
Atès que, d’acord amb el Reglament del Consell Sectorial, cal procedir a designar un nou 
membre  per formar-ne part. 
 
Atès que en la reunió del Consell Sectorial del Museu de data 22 de novembre de 2012 es 
va proposar per cobrir la vacant el Sr. Joan Bellsolell Martínez, doctor en història de l’art 
per la Universitat de Girona. 

 
Es proposa al Ple l’adopció del següent ACORD: 
 
1. Designar com a membre del Consell Sectorial del Museu d’Arenys de Mar el Sr. Joan 
Bellsolell Martínez, doctor en història de l’art per la Universitat de Girona. 
 
2. Donar trasllat del present acord a totes les parts interessades als efectes oportuns. 
 
El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix:  A la CUP ens agrada molt que tothom puguem participar en 
tot allò que ens afecta com a vilatans. I més que agradar-nos, ho entenem com una 
necessitat. És per això que sempre hem defensat que la participació ha de ser treballada de 
manera integral i transversal i no des d’una sola regidoria específica. Com que no 
governem, això ja tenim clar que no es farà així, ho hem discutit en aquest consistori i ja 
entenem que no hi ha voluntat per treballar en aquesta línia. Ara bé, recordem, aprofitant 
que avui nomenem un nou membre d’aquest Consell, doncs recordem que caldrà executar 
el compromís que va adquirir la regidora quan la CUP vam fer la proposta i és que, si més 
no un cop a l’any, hi haurà una trobada de tots els consells per poder tractar aspectes no 
específics sinó d’interès general.  
 
Fetes aquestes aportacions, evidentment el sentit del vot de la CUP en aquest punt serà a 
favor. 
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, aquesta s’aprova per unanimitat. 
 
4.- Prorrogar el contracte amb Concesionaria Barcelonesa, SL per a la 
prestació del servei de recollida de residus sòlids urbans.- El tinent d’alcalde Sr. 
Vinyes dóna compte d’aquesta proposta d’acord:  
 
Atès que en sessió de data 25 d’abril de 2012 el Ple de l’Ajuntament va aprovar l’expedient 
administratiu per procedir a la contractació del servei de recollida i eliminació de residus 
sòlids urbans i que un cop evacuats tots els tràmits, en sessió del Ple de data 21 de 
novembre de 2012 es va acordar la seva adjudicació a favor del licitador que havia 
presentat la oferta més avantatjosa per a l’Ajuntament, notificant la resolució a les 
empreses interessades als efectes d’acomplir el que estableix l’art. 40 del text refós de la 
Llei de contractes del sector públic (TRLCSP).  
 
Atès que dins el termini van ser presentats dos recursos contra l’adjudicació davant l’òrgan 
Administratiu de Recursos Contractuals de Catalunya, cosa que va produir de forma 
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automàtica la suspensió en la tramitació de l’expedient de contractació, motiu pel qual el 
Ple va resoldre en sessió de data 19 de desembre de 2012, prorrogar fins al 31 de març de 
2013 el contracte subscrit amb l’empresa Concesionaria Barcelonesa, SL, per tal 
d’assegurar la continuïtat en la prestació del servei i a l’espera que l’òrgan administratiu de 
Recursos Contractuals de Catalunya dictés la corresponent resolució.      
 
Atès que en data 7 de febrer de 2013 va ser rebuda la resolució núm. 24/2013 dictada en 
l’assumpte de referència en la qual es declara nul el procediment licitatori. 
 
Atès que és absolutament imprescindible que la prestació del servei no es vegi 
interrompuda ni afectada per aquesta resolució, i per tant és necessari que l’empresa que 
presta el servei continuï la prestació fins a la nova adjudicació que resulti del nou 
procediment licitatori que s’ha de dur a terme, es proposa al Ple l’adopció del següent 
ACORD: 
 
Prorrogar el contracte subscrit entre aquest Ajuntament i l’empresa Concesionaria 
Barcelonesa, SL per a la prestació del servei de recollida i eliminació de residus sòlids 
urbans, fins que resulti adjudicat el servei en la nova licitació que s’ha de dur a terme, i en 
tot cas, pel termini màxim d’un any, que finirà el 31 de març de 2014. 
 
La regidora Sra. Moreno, en representació del grup municipal d’ERC, manifesta literalment 
el que segueix: ERC votarà a favor de la pròrroga del contracte de la recollida selectiva per 
responsabilitat política, ja que Arenys de Mar no es pot quedar sense que es porti a terme 
aquest servei bàsic. Però aprofitem una vegada més, i no ens cansarem de fer-ho, per 
instar el govern municipal que aprofiti el plec de la recollida selectiva que es va aprovar per 
majoria absoluta, 13 regidors, en el Ple de novembre de 2011, plec que instaurava la 
recollida selectiva porta  a porta a tot el municipi, ja que estem convençuts que és el millor 
model tant en l’àmbit econòmic com mediambiental, i a més votat per àmplia majoria.  
 
La vida a vegades et dóna segones oportunitats per rectificar els teus errors. Aquest 
govern té no una segona oportunitat sinó que aquesta serà la tercera per rectificar i 
implantar la recollida porta a porta. A vegades el destí o per alguns creients Déu, t’envia 
senyals per tal que facis les coses millor, i aprenguis dels teus errors. En el nostre cas, com 
a càrrecs electes, servidors públics i garants del bé col·lectiu, hem de procurar pel millor 
per al nostre poble. El millor en aquest cas és el plec aprovat el novembre de 2011. Portin-
lo a aprovació en el proper ple, rebran el suport d’aquest grup municipal. Així s’estalviaran 
temps, diners i aconseguiran el millor pel nostre poble.  
 
El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix: És absolutament imprescindible la prestació del servei de 
recollida d’escombraries i, a més, és una competència municipal d’exercici obligatori. Per 
tant, no podem deixar de garantir-lo.  
 
Dit això, des de la CUP en aquest punt volem denunciar que altre cop ens trobem lligats 
de peus i mans amb empreses privades que executen un servei públic i que, alhora, 
esdevenen sangoneres de l’administració. Això és: l’empresa a qui prorroguem el 
contracte és la mateixa, a banda d’una altra, que ha impugnat, amb tot el dret, això sí, 
l’anterior plec de clàusules i concurs públic que es va fer per licitar el servei de recollida 
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d’escombraries. A ningú se li escapa, però, que l’han impugnat perquè no l’han guanyat. La 
informació per impugnar la licitació hi era abans de fer-se, en el mateix plec de clàusules hi 
havia l’error que ha dictaminat lOARR. Aquest problema, i molts d’altres de col·laterals 
que es desprenen de serveis externalitats, ens l’estalviaríem si el servei fos municipalitzat. 
 
Tot i això, pel funcionament del servei, donarem suport a la pròrroga. Ara bé, només és 
per aquest motiu. No compartim el nou model de recollida d’escombraries, i és per això 
que hi vam votar en contra. 
 
La regidora Sra. Roig, en representació del grup municipal d’ICV, manifesta literalment el 
que segueix: Avancem que des d'Iniciativa entenem amb responsabilitat que es fa 
imprescindible que la prestació del servei de recollida de residus sòlids urbans no 
s’interrompi ni es vegi afectada a causa d’haver de repetir el concurs per tornar a adjudicar 
la recollida, i per aquest motiu votarem favorablement a la proposta. 
 
Un ple si i l’altre també,  toca parlar de la recollida selectiva a Arenys de Mar. No 
tornarem a fer l’argumentari cronològic de com han anat els fets aquests darrers 14 mesos 
perquè de tots es prou conegut el posicionament del grup d'Iniciativa sobre aquest tema.  
 
Recordem que estem parlant d'una implantació de la recollida a tot el municipi amb un 
model mixt que no ens agrada gens, i que va aprovar el nou govern ara fa més d'un any, i 
que encara ni s'ha pogut portar a terme desprès que l'Òrgan Administratiu de Recursos 
Contractuals hagi fet aturar l’adjudicació definitiva. 
 
Tampoc no entrarem a valorar la resolució que ha pres l'esmentat Òrgan de la Generalitat 
de Catalunya que ha derivat en la suspensió de la tramitació de l’expedient de 
contractació, que és el fet que avui motiva aquesta pròrroga del tot imprescindible del 
contracte. 
 
Sí, però, que volem reiterar de nou, com ho vam fer en el Ple de novembre de 2012, quan 
es va acordar l’adjudicació a favor de l'Arca del Maresme, que creiem que el procés que va 
seguir la mesa de contractació, va ser en tot moment objectiu tècnicament, i metòdic en la 
revisió i avaluació de les propostes presentades, així com en l'elaboració dels informes i 
documents. Lamentem, doncs, que hi hagi un nou pas enrere pel que fa a la contractació 
del servei.  
 
Perquè en definitiva, qui hi surt perdent, és la població d'Arenys, i des d'Iniciativa veiem 
amb molta preocupació com tenim el panorama actual a la vila pel que fa a calendari, i a la 
situació de desgavell en la recollida del dia a dia, i ens fa molta por, que la situació de 
pròrroga del servei, no ens porti, encara més, a anar cada vegada pitjor.  
 
Hem perdut més d'un any, i ara en perdrem tot un altre fins que no es resolgui la situació, 
i mentrestant el panorama és del tot desolador. Quan aquests darrers mesos denunciàvem 
aquests fets, se’ns deia que s’estava en un compàs d’espera del concurs per millorar 
aquests escenari. Ara ja no ens podem permetre passar un any més anant de mal borràs. 
 
La recollida porta a porta al nucli antic i urbanitzacions amb una baixada de guàrdia 
espectacular. Contenidors en superfície plens i farcits, a totes hores, i que s'han convertit 
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en abocadors a l’aire lliure. També s’ha fet evident l’existència del turisme d’escombraries, 
terme utilitzat per descriure les persones de la nostra vila i dels pobles veïns, que opten 
per carregar les bosses al cotxe i anar a tirar-les en contenidors del nostre municipi. 
 
Pensem que hi ha diversos factors que han propiciat aquest relaxament i, per tant, a la 
baixada dels índexs de recollida. Probablement la sensació d’impunitat que pugui tenir una 
persona que no faci bé la recollida selectiva, en pot ser un d’important. 
 
La brigada municipal durant la setmana efectua serveis de recollida de tones de bosses mal 
deixades per tapar les vergonyes públiques de d’incivisme i de la falta de reacció del govern 
a la situació. Un augment de feina a la Brigada, que ha de d'anar recollint les bosses 
assenyalades amb un adhesiu d’incidència, i que mentrestant no pot realitzar la feina que 
realment li pertoca. 
 
Entre les males pràctiques més freqüents destaquem també un ús incorrecte de l’àrea 
d’emergència de la plaça del Molí de Mar,  l’abandonament de bosses a llocs inadequats de 
la via pública, solars buits al costat dels contenidors, i també , el fet de dipositar bosses de 
brossa a l’interior de les papereres. D’altra banda, hi ha alguns veïns de la població que han 
agafat el mal costum de treure les bosses de la brossa fora de l’horari establert. A hores 
d'ara, tots coneixem quin són els "focus" més evidents i on calen actuacions clares. Els 
contenidors soterrats es fan malbé i ja hem vist el que costa la seva reposició siguin públics 
o de promotors. 
 
Els divendres a Arenys és el dia del tot s'hi val. Amb l’excusa que toca la fracció rebuig, hi 
ha qui aprofita per treure altres tipus de fraccions que no pertoquen com els envasos, 
cartons o matèria orgànica, però tampoc s'hi ha fet res. 
 
Una situació de desgavell on cada dia que passa és pitjor, més despeses per a la vila, i 
menys residus que es poden reciclar. El reciclatge ens interessa perquè ambientalment és 
millor, però també perquè econòmicament és més eficient. 
 
A Iniciativa tenim molt clar que no ens podem permetre el luxe de perdre més temps 
mentre la situació administrativa va seguint el seu procés i es convoca un nou concurs, i 
que cal que d'una vegada per totes el govern agafi el toro per les banyes  i que faci accions 
contundents davant la regressió que estem vivint sense esperar que es resolgui el 
contracte nou. 
 
Per exemple, fer una campanya efectiva de reforç al nucli antic, i una d’informativa general 
a tot el terme. 
 
Calen actuacions urgents per resoldre aquest escenari cada dia més caòtic, d’insubmissió, 
de baixada de guàrdia, de poc seguiment, i el que és més preocupant, de 
caiguda lliure dels resultats de la recollida. Anecdòticament, dir que ara, per exemple, ja fa 
més de sis setmanes que ni podem veure a la pàgina web municipal els percentatges de 
recollida, i que la darrera dada que hi ha penjada és del mes de gener.  
 
Una altra cosa que no ens cansarem de demanar és que es doni sortida jurídica legal als 
expedients sancionadors que puguin posar fi a conductes incíviques, perquè, és trist dir-ho 
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d'aquesta manera, però a vegades, les multes són dels pocs mecanismes que poden posar fi 
a comportaments com els dels veïns o els establiments que en aquests moments no estan 
fent bé les coses. 
 
Fa molts mesos que ens expliquen que hi haurà una nova ordenança de civisme i encara no 
l’hem vist sobre la taula. 
 
Van passant els mesos i ara en vénen molts per endavant, i no veiem que des de la 
Regidoria s'adoptin mesures perquè la gent recicli més i millor. Ja n’hem proposat algunes, 
en diem d'altres: que s’enviïn cartes a les comunitats de veïns més problemàtiques, 
recordant l'obligació de complir amb la recollida; reunir els establiments i comerços 
insubmisos, que tots sabem quins són, i emprendre mesures més dràstiques, incrementant 
la vigilància policial a les zones més conflictives, i acompanyant tots aquests processos amb 
l'aplicació de sancions, campanyes de sensibilització, i no deixant passar el temps d'aquesta 
manera. 
 
Els demanem reacció, fa falta estar-hi al damunt, conèixer els casos, passar-s’hi hores i 
actuar cada dia a peu de carrer. Reiterem que Iniciativa serà al costat del govern per 
treballar en tot allò que ens demanin per millorar la situació. Cal que es posin les piles, 
perquè aquesta situació de davallada i d’escenaris descontrolats no es pot prorrogar un 
any més abans no s’hagi resolt la situació administrativa. 
 
Sigui com sigui, i per responsabilitat, votarem a favor de la proposta, tal com dèiem en 
iniciar la intervenció, perquè entenem que no podem deixar la nostra vila sense recollida 
fins a la nova contractació que resulti del nou procediment licitatori que s'ha de dur a 
terme. 
 
El tinent d’alcalde Sr. Vinyes diu: Cal recordar al grup municipal d’ICV que les persones 
que no fan bé la recollida selectiva hi han estat des del primer dia, que les coses no són tan 
diferents ara. Vull aclarir a la regidora Sra.  Moreno que en cas que s’hagués tirat endavant 
el model porta a porta a tot el municipi, també s’hauria anul·lat el procés.  
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per unanimitat. 
 
5- Aprovar la modificació de crèdit 3/2013.- El tinent d’alcalde Sr. Vinyes dóna 
compte d’aquesta proposta d’acord:  
 

Crèdit Extraordinari 
 
ATÈS que els crèdits extraordinaris es regulen a l’article 177 i 178 del RD Legislatiu 2/2004, de 
5 de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals i al 
Reial Decret 500/90, de 20 d’abril, que desenvolupa el Capítol 1r, Títol IV, en matèria de 
Pressupostos. 

ATÉS que de conformitat amb l’article 177 de l’ esmentat Reial Decret Legislatiu 2/2004, els 
mitjans o recursos que han de finançar el suplement de crèdit i el crèdit extraordinari son: el 
romanent líquid de tresoreria, majors ingressos efectivament recaptats que els previstos al 
Pressupost o anul·lació o baixa de crèdits d’altres partides del pressupost no compromeses, 
les dotacions de les quals es considerin reduïbles sense pertorbació del servei. 
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ATÈS que, d’acord amb l’art 35 RD 500/1990, de 20 d’abril, i amb la memòria d’alcaldia, hi ha 
despeses específiques i determinades que no poden demorar- se fins a l’exercici 2013 i per a 
les quals no existeix  crèdit pressupostari, tal i com s’explica en la esmentada memòria de 
l’alcalde – president. 

 
De conformitat amb l’article 15 de la Ordenança de Subvencions de l’Ajuntament d’Arenys de 
Mar son subvencions previstes nominativament al pressupost aquelles que el seu objecte, 
dotació pressupostària i beneficiari apareguin expressament determinats en l’estat de despeses 
del pressupost.  
 
D’acord amb la proposta del regidor d’hisenda es procedeix a consignar nominativament en el 
pressupost la subvenció que es vol atorgar al Sr. Luna i i la Sra. Garcia per al pagament de 
la renda d’un habitatge al qual puguin traslladar- se. 
 

ATÈS que existeixen sobrants de crèdit  l’aplicació relativa a la recollida d’escombraries, donat 
que durant l’exercici 2013 no es durà a terme el nou model de recollida.                                                                                
 

VISTA la memòria de l’alcalde - president. 

 
ATÈS que la proposta de modificació ha d’ésser sotmesa a l’aprovació del Ple de l’Ajuntament. 
 
VIST l’ informe d’intervenció 10/2013 i l’informe d’estabilitat pressupostària. 
 
 
És per tot això que es proposa a la Comissió Informativa que emeti el següent DICTÀMEN 
 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit 3/2013 sota la modalitat de crèdit 
extraordinari finançat amb  anul·lació o baixes de crèdit d’aplicacions del pressupost no 
compromeses, les dotacions de les quals es considerin reduïbles sense pertorbació del servei 
segons el detall següent: 
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CRÈDIT EXTRAORDINARI

DESPESA CORRENT

AUGMENTS DE CRÈDIT

Denominació Import

10 912 48901 Subvenció Sr.Luna i Sra. Garcia. Ajut habitatge 5.400,00

TOTAL 5.400,00

FINANÇAMENT

BAIXES DE CRÈDIT

Denominació Import

51 162 2270002 Recollida escombraries medi ambient 5.400,00

TOTAL 5.400,00

Aplicació

Aplicació

 
 
SEGON.- Publicar l’ acord anterior al BOP, per al tràmit d’informació pública, durant un 
període de 15 dies, d’acord amb el que disposa l’article 169 del Text refós de la Llei reguladora 
de les hisendes locals. En el supòsit de no produir-se reclamacions en el termini esmentat, 
l’acord de modificació del Pressupost de l’exercici 2013, s’entendrà definitivament aprovat per 
aquesta Corporació. 
 
La regidora Sra. Moreno, en representació del grup municipal d’ERC, manifesta literalment 
el que segueix: ERC votarà en contra d’aquesta modificació de crèdit que va lligada a 
l’acord que es portarà a aprovació en el punt 8è de l’ordre del dia. 
Amb aquesta modificació de crèdit s’estan traslladant uns diners de la partida de la 
recollida selectiva per pagar una subvenció amb la qual aquest grup municipal no està 
d’acord com més endavant justificarem.  
 
Ja hem aprés, perquè ens ho han demostrat en nombroses ocasions, que aquest govern no 
creu en la recollida selectiva porta a porta, i m’atreviria a dir que no creu massa en la 
preservació del medi ambient. I una vegada més es demostra amb el que ara es porta a 
votació. Es treuen diners de la partida de la recollida selectiva perquè ja preveuen que no 
es durà a terme fins d’aquí a uns quants mesos. I lamentem aquesta situació. Hi ha coses 
que no s’hi pot fer res, com la resolució del recurs davant l’òrgan que vetlla pel 
compliment de la llei de contractes de les administracions públiques, però recordem una 
vegada més que si s’hagués executat el plec de la recollida selectiva aprovat el novembre 
del 2011, per àmplia majoria d’aquest consistori, ara aquesta ja estaria implantada i ja 
estaria generant ingressos per a l’Ajuntament d’Arenys de Mar.  
 
És una llàstima que gairebé dos anys després de la constitució d’aquest govern, la recollida 
selectiva encara no estigui implantada i el que és més greu, el porta a porta que es va 
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implantar el 31 de gener de 2011, estigui desemparat i més a prop del fracàs que de l’èxit 
que va assolir amb l’anterior govern, per la desídia i la manca d’interès d’aquest.  
 
La regidora Sra. Roig, en representació del grup municipal d’ICV, manifesta literalment el 
que segueix: A Iniciativa no entenem com és que s'ha situat aquest punt de l’ordre del dia 
previ a debatre la proposta de l’atorgament d'una subvenció nominativa, que és el punt 
número 8 a l’ordre del dia, i creiem que hauria tingut més lògica de posar-lo després, ja 
que un condiciona l’altre, i no a l’inrevés. Pensem que la gent des de casa no entendrà res, 
i que no és bo que no es plantegin els temes de manera clara i entenedora.  
 
Sigui com sigui, ja entrarem en el nostre argumentari quan toqui pel que fa a la proposta 
de consignar en el pressupost una subvenció nominativa per al pagament de la renda d'un 
habitatge, que és el fet que motiva aquesta proposta de modificació de crèdit.  
 
El nostre vot a la proposta serà contrari a la modificació de crèdit proposada, sense acabar 
d’entendre que la proposta passi per treure els diners de l'aplicació relativa a la recollida 
selectiva durant el 2013.   
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per majoria absoluta amb el 
sentit del vot següent: 
 
Vots a favor: 5 vots de CiU, 4 vots del PSC, 2 vots PP, 1 vot Bloc Municipal. 
Vots en contra: 1 vot ERC i 3 vots d’ICV   
Vots d’abstenció: 1 vot CUP. 
 
6.- Aprovar el Pla d’auditories i actuacions de control financer per a l’any 
2013.- El tinent d’alcalde Sr. Vinyes dóna compte d’aquesta proposta d’acord:  
 
ATÈS que l’article 213 del RD legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals que assenyala que la funció de control 
intern s’efectuarà en la seva triple accepció de funció interventora, funció de control 
financer i funció de control d’eficàcia. 
 
ATÈS  el que disposa l’article 220 del RD legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova 
el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, que estableix el control financer 
com a sistema de control de l’activitat econòmica i financera dels serveis de les entitats 
locals, dels seus organismes autònoms i de les societats mercantils. 
 
ATÈS que d’acord amb l’article 53è apartat 6) de les vigents Bases d’execució del 
pressupost, l’Ajuntament mitjançant el Pla d’auditories aprovat pel Ple, determinarà el pla 
d’actuacions de control financer que es portaran a terme durant l’exercici. Aquest 
s’executarà mitjançant auditories o altres tècniques de control, de conformitat amb les 
Normes d’auditoria del sector públic i les Instruccions que s’apliquen per la Intervenció 
General de l’Administració de l’Estat. 
 
VISTA la resolució de 7 de setembre de 2011, aprovada per la Comissió Mixta per a les 
Relacions en el Tribunal de Comptes, en relació amb l’informe de fiscalització dels 
contractes d’assistència tècnica per a la realització d’auditories a les Entitats Locals, 
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exercicis 2004, 2005 i 2006, per la qual es justifica la contractació de la prestació d’aquest 
servei per aconseguir un major i més eficaç compliment de les funcions abans esmentades 
atesa la insuficiència de mitjans i per raons d’economia i eficiència per tal d’evitar una 
inadequada ampliació de les unitats administratives. 
 
ATÈS que els serveis de la Intervenció General, per falta de mitjans, duran a terme 
l’assignació de tasques que realitzaran els auditors externs contractats, que actuaran com a 
coadjuvants de la Intervenció General. 
 
ATÈS que aquest Pla d’auditories té com a objectius principals comprovar el funcionament 
en l’aspecte economicofinancer de l’empresa pública municipal Ràdio Arenys,  i  també es 
farà extensiu als serveis prestats per gestió indirecta per concessió, d’acord amb el plec de 
condicions, així com d’altres treballs de col·laboració amb la Intervenció General de 
l’Ajuntament d’Arenys de Mar en l’execució de la fiscalització plena posteriori de l’exercici 
2012. 
 
VIST l’informe d’Intervenció 7/2013. 
 
És per tot això que es proposa a la Comissió Informativa que emeti el següent 
DICTAMEN: 
 
Aprovar el Pla d’auditories i actuacions de control financer per a l’any 2013, a efectuar 
sota la direcció de la Intervenció municipal, i expressar tot seguit el termini previst 
d’execució dels informes i les actuacions a realitzar: 
 
a) Empresa pública empresarial Ràdio Arenys 
 

Actuació Comptes Termini execució previst 

Auditoria financera i de compliment 
Exercici 
2012 30/06/2013 

 
(Auditors a contractar en qualitat de coadjuvants de la Intervenció General) 
 
b) Empreses/Associacions adjudicatàries de la gestió indirecta de serveis 
 

COMSA ENTE APARCAMIENTOS S.L Auditoria financera i de compliment
(Determinació cànon Ajuntament) (des que es va iniciar la concessió, 15/12/2013

fins a 2012)
Auditoria financera i de compliment

SOCIETAT CORAL L'ESPERANÇA (Revisions ipc subvenció Ajuntament pendents) (2009-2012) 15/12/2013
Auditoria financera i de compliment

SOREA, SOCIEDAD REGIONAL DE ABASTECIMIENTO DE AGUAS S.A (possible revisió de tarifes) 2012 15/12/2013

Entitat Actuació Comptes Termini execució previst

 
 
(Auditors a contractar en qualitat de coadjuvants de la Intervenció General) 
 
c) Altres treballs d’auditoria 
 
Treball de col·laboració amb la Intervenció General de l’Ajuntament d’Arenys de Mar en 
l’execució de la fiscalització plena a posteriori de l’exercici 2012, efectuat sobre els actes i 
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operacions prèviament delimitats amb l’òrgan interventor (expedients de capítol 1, de 
responsabilitat patrimonial i d’ingressos). 
 
(Auditors a contractar en qualitat de coadjuvants de la Intervenció General) 
 
La regidora Sra. Moreno, en representació del grup municipal d’ERC, manifesta literalment 
el que segueix: En aquest punt ERC s’abstindrà. Només volem manifestar que algunes 
d’aquestes auditories hauran de ser sufragades pel consistori ja que al seu moment no es 
va posar com a condició en el plec de clàusules, tal com se’ns va manifestar en la comissió 
informativa. Volem aprofitar aquest moment per demanar que es vetlli per tal que en els 
plecs de condicions que s’aprovin a partir d’ara s’hi inclogui l’obligació de cada una de les 
empreses concessionàries de pagar aquestes auditories.  
 
El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix: Fer auditories és una pràctica de control i avaluació molt estesa 
a l’empresa privada i poc executada a la funció pública. Externa o interna pensem que és 
bo fer-ne com un exercici habitual, en alguns casos anual, precisament per millorar; 
sempre es pot millorar. 
 
El que sobta és que només ens recordem de santa Bàrbara quan trona. Mentre l’aixeta ha 
rajat ningú ha recordat que aquest era un bon exercici d’avaluació i que sempre es podia 
anar a millor. Ara ens trobem immersos en una forta crisi i a l’Administració local, que 
també la patim, per múltiples causes estructurals però també polítiques, ens veiem abocats 
a fer-ne. I repetim: pensem que és molt bo fer-ne. Treballem sobre objectius i cal avaluar si 
s’assoleixen. 
 
Per tant, auditar serveis externalitzats és bo; i des de la perspectiva de la CUP és bo 
perquè ens permetrà demostrar que tots els serveis externalitzats via concessió són 
rendibles si es municipalitzen i es gestionen des del mateix Ajuntament. 
 
Recordem que s’auditarà COMSA, l’empresa que actualment té tot el monopoli de 
l’aparcament en l’espai públic a la vila i que ens té lligats de peus i mans per 40 anys i que 
sistemàticament incompleix compromisos adquirits. 
 
També s’auditarà la Societat Coral l’Esperança, que fa una feina excel·lent i sobre la qual 
resta pendent l’actualització de l’IPC, que des de fa dos anys no s’ha fet i s’ha de fer perquè 
així consta en el contracte. I a més de no fer-se l’actualització, la càrrega del 21% d’IVA 
sobre la subvenció que rep l’entitat anualment, encara la fa molt més desmillorada.  
 
I finalment, tenim SOREA i, a darrere AGBAR, que és l’empresa que volia adquirir Aigües 
Ter Llobregat per privatitzar el servei de l’aigua. Tot un desastre que finalment s’ha 
adjudicat a una altra gran empresa. Però AGBAR sí que ha aconseguit la gestió del servei a 
l’àrea metropolitana i aquest concurs, evidentment val molts diners. Això, sens dubte 
repercutirà en una forta pujada de les tarifes del consum d’aigua. 
 
En els tres casos l’auditoria ens donarà informació de la qual ara no disposem o que en 
podem disposar de manera confusa. Pensem que interessa a l’Ajuntament, al poble 
d’Arenys, i és per això que hi votarem a favor. 
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El regidor Sr. López, en representació del grup municipal d’ICV, manifesta literalment el 
que segueix: Al grup d’ICV veiem bé que es vulgui tenir el control financer d’aquelles 
empreses, organismes o associacions que reben diners públics per part de l’Ajuntament 
per tal d’assegurar que aquests diners es destinen als serveis adjudicats. Creiem necessari 
que es dugui a terme aquesta funció de control intern financer, com també de l’eficàcia 
dels serveis. 
 
I creiem que es fa del tot imprescindible que s’hagin d’aplicar a empreses adjudicatàries de 
serveis tan importants com COMSA EMTE o SOREA  i sobretot ara, que en ambdós casos 
estan plantejant augments de tarifes per als serveis que presten. 
 
A la Comissió Informativa es va explicar que s’estava redactant un plec de clàusules per tal 
d’iniciar el procés de contractació d’una empresa que fes aquest servei. Per nosaltres, 
hauria estat molt més lògic portar aquesta aprovació conjuntament amb les prescripcions 
que s'hi pensen dur a terme. i així sabríem quin cost real tindran aquestes auditories en 
alguns casos externes, que per falta de mitjans no poden realitzar els nostres serveis 
d’Intervenció general. 
 
A la proposta, es parla també d'altres treballs d’auditories, que tampoc queden especificats. 
S’esmenta l'empresa pública Ràdio Arenys, la Societat Coral L'Esperança, però no hi 
trobem per exemple altres entitats o serveis que també presten serveis a la nostra 
població sigui de gestió indirecta o en règim de concessió, com és ara l'UFEC, la Fundació 
Pere Tarrés, l'Associació Escola de Música, o la mateixa CLD per exemple. 
 
Amb tot, i compartint la filosofia d'aquesta proposta d'acord, tot i que no el detall de la 
informació que hi caldria, votarem a favor de la proposta. 
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per majoria absoluta amb el 
sentit del vot següent: 
 
Vots a favor: 5 vots de CiU, 4 vots del PSC, 2 vots PP, 1 vot Bloc Municipal, 3 vots d’ICV 
i 1 vot CUP 
Vots d’abstenció: 1 vot ERC. 
 
S‘absenta la regidora  Sra. Roig. 
 
7- Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de l’exercici 2013.- El tinent 
d’alcalde Sr. Vinyes dóna compte d’aquesta proposta d’acord:  
 
ATÈS que l’article 26.1del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, recull que amb càrrec als 
crèdits de l’estat de despeses de cada pressupost sols podran contraure’s obligacions 
derivades d’adquisicions, obres, serveis i demés prestacions o despeses en general que es 
realitzin en l’any natural del mateix exercici pressupostari (art. 176.1 TRLRHL). En el punt 
segon s’estableix que malgrat el que disposa l’apartat anterior, s’aplicaran als crèdits del 
pressupost vigent, en el moment del seu reconeixement, les obligacions següents: (...), c) 
les obligacions procedents d’exercicis anteriors a què es refereix l’article 60.2 del present 
Reial decret. 
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VISTES la factura corresponent al reconeixement extrajudicial de crèdit de l’exercici 2013 
de l’Ajuntament d’Arenys de Mar i d’acord amb el que indica l’article 60 del Reial decret 
500/1990, de 20 d’abril, que estableix que correspondrà al president de l’entitat el 
reconeixement i la liquidació de les obligacions derivades de compromisos de despeses 
legalment adquirides. També s’estableix que correspondrà al ple de l’entitat el 
reconeixement extrajudicial de crèdits, sempre que no existeixi dotació pressupostària, 
operacions especials de crèdit, o concessions de quitament i espera. 
 
VIST que la factura registrada a l’exercici 2013 correspon a una despesa realitzada durant 
l’exercici 2012 i que no es podia aprovar perquè no tenia consignació pressupostària i 
havent- se realitzat els treballs i subministraments per part de l’empresa que a continuació 
es relaciona es proposa procedir a la seva aprovació per tal d’evitar un enriquiment il·lícit 
per part de l’Ajuntament. 
 
VIST l’article 18.3.2 de les Bases d’execució del vigent Pressupost que estableix que quan la 
despesa originada en exercicis anteriors pugui ser aplicada a crèdits del Pressupost vigent, 
serà competent per a la seva aprovació el Ple, sempre que la despesa no hagi estat 
degudament adquirida. 
 
VIST l’informe d’Intervenció número 11/2013, en relació amb l’òrgan competent per 
aprovar l’expedient. 
 
És per tot això que es proposa a la Comissió Informativa que emeti el següent 
DICTAMEN: 
 
Aprovar el Reconeixement Extrajudicial de crèdit de l’exercici 2013 del crèdit següents, la 
quantitat global del qual suma 1.016,40 €, que s’abonarà a l’expressat creditors amb càrrec 
a les consignacions del Pressupost vigent: 
 
N.d'entrada Orgànica Programa Econòmica Tercer Nom Text explicatiu Import total

Sessions de psicomotricitat
F/2013/46 91 313 2279906 F64379571 ADAPTA ASSESSORIA SANITÀRIA per persones amb fibromialgia 1.016,40 €  
 
El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix: Pel que fa a la darrera modificació de crèdit del pressupost 
corrent, atès que part d’aquesta és per pagar despeses realitzades i que fins ara no s’havien 
presentat les factures corresponents, per aquesta banda li donaríem suport, ja que 
entenem que les factures sempre s’han de pagar. 
 
Atès, però, que no som nosaltres mateixos qui gestionem i decidim com administrem 
aquests diners, el sentit del vot de la CUP en aquest punt serà l’abstenció. 
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per majoria absoluta amb el 
sentit del vot següent: 
 
Vots a favor: 5 vots de CiU, 4 vots del PSC, 2 vots PP, 1 vot Bloc Municipal i 2 vots 
d’ICV.  
Vots d’abstenció: 1 vot CUP i 1 vot ERC. 
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8- Atorgar una subvenció nominativa.- El tinent d’alcalde Sr. Vinyes dóna compte 
d’aquesta proposta d’acord:  
 
L’Ajuntament d’Arenys de Mar, en data 30 de maig de 1997, va cedir al Departament de 
Justícia de la Generalitat de Catalunya una porció de la finca propietat del monestir de les 
Mares Clarisses a fi de construir-hi l’ampliació de la seu dels Jutjats. 
 
En data 3 de març, el Sr. Miquel Rubirola i Torrent, alcalde en aquell moment de 
l’Ajuntament, va comunicar al secretari general del Departament de Justícia que en la 
construcció del nou edifici judicial havien d’assumir l’obligació de traslladar l’actual ubicació 
de la caseta del masover de la finca, així mateix manifestava la necessitat que les germanes 
Clarisses disposessin d’un document en què es concretés aquesta obligació.  
 
En data 26 de març, el secretari general del Departament de Justícia de la Generalitat va 
enviar un ofici a l’Ajuntament en el qual feia constar que en el projecte constructiu de 
l’edifici judicial s’inclouria el trasllat de la caseta del masover i que aquesta actuació 
implicaria una despesa que no ultrapassaria la quantitat de dotze milions de pessetes. 
 
Posteriorment les obres van executar-se i finalitzar-se sense haver se efectuat el trasllat de 
la casa dels masovers i sense que constés en l’aprovació del projecte d’ampliació de l’edifici 
dels Jutjats el desplaçament de la dita caseta. 
 
Mitjançant escriptura de data 20 d’abril de 2005 el convent de les Mares Clarisses va 
atorgar al Sr. Luna i la Sra. Garcia, masovers ocupants de la caseta, un dret d’habitatge que 
s’inscrigué en el Registre de la Propietat. 
 
En data 29 de març del 2006, l’Ajuntament comunica al Departament de Justícia que no 
havia complert el compromís d’assumir les despeses de finançament dels costos per 
desplaçament de la caseta dels masovers. 
 
En data 16 de desembre de 2008, el Departament de Justícia de la Generalitat de 
Catalunya comunica a l’Ajuntament que l’obligació de traslladar la casa dels masovers havia 
esdevingut innecessària i mancada de dret públic i es negà a realitzar obres de 
manteniment de la casa. 
 
Actualment l’estat d’abandonament en què es troba el monestir de les Mares Clarisses i la 
manca d’obres de conservació de la caseta dels masovers ha comportat que les condicions 
d’habitabilitat del Sr. Luna i i la Sra. Garcia siguin molt precàries. Cosa que s’afegeix al fet 
que no disposen de recursos per satisfer l’arrendament d’un habitatge al qual puguin 
traslladar-se de manera urgent. 
 
Val a dir que el convent de les Mares Clarisses va complir les obligacions estipulades i que 
l’Administració de la Generalitat ha incomplert el compromís que va adquirir al seu dia en 
el projecte constructiu de l’edifici judicial i que incloïa en la seva execució el trasllat de la 
caseta del masover. 
 
Per tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament, 
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Primer. Que l’Ajuntament d’Arenys de Mar concedeixi al Sr. Luna i la Sra. Garcia, amb 
caràcter personal, una subvenció nominativa com a màxim de 600 euros per al pagament 
de la renda d’un habitatge al qual puguin traslladar-se, ja que l’edifici fa temps que no s’ha 
reformat a causa de l’ampliació del jutjat. 
 
Segon. Aquesta subvenció es concedirà mensualment i fins al 31 de desembre de 2013. La 
subvenció haurà de justificar-se davant l’Ajuntament amb els originals dels comprovants de 
despesa. En el supòsit de pròrroga, aquesta ha de fer-se de manera expressa i per períodes 
anuals. 
 
Tercer. Aquesta subvenció s’extingirà anticipadament en el moment que els beneficiaris 
rebin per qualsevol mitjà una prestació suficient per satisfer amb els seus propis recursos 
el pagament d’un lloguer, o els sigui restituït l’habitatge en condicions d’habitabilitat  per 
part de la propietat. 
 
Quart. El Sr. Luna i la Sra. Garcia es comprometen i obliguen solidàriament a reemborsar a 
l’Ajuntament les quantitats percebudes en concepte de l’ajut descrit en els pactes 
anteriors, tan bon punt percebin alguna quantitat per part de la propietat actual o futura 
de l’immoble gravat en el seu dret pel títol que sigui. 
 
Cinquè. Requerir al Departament de Justícia de la Generalitat de Catalunya que dugui a 
terme l’actuació a què, en data 22 de març de 1999, es va comprometre per al suport de 
l’ampliació de l’edifici dels Jutjats, i que es concretava a traslladar la caseta del masover. 
 
La secretària manifesta que en l’expedient consta l’informe conjunt de la secretària i de 
l’interventor. Així mateix manifesta que els informes poden ser de caràcter vinculant i 
preceptiu o no; en l’expedient de referència l’informe no es preceptiu. Tanmateix aquest 
s’ha emès a l’efecte de determinar l’obligatorietat de la consignació pressupostària, la 
temporalitat, la motivació i causa de la subvenció, així com l’obligatorietat de justificar la 
despesa que s’efectua.  
 
La regidora Sra. Moreno, en representació del grup municipal d’ERC, manifesta literalment 
el que segueix: ERC s’abstindrà en aquest punt per diverses raons, manifestant abans de 
res el nostre ple suport al Sr. Luna i a la seva família, els quals estan patint des de fa anys 
una situació lamentable per culpa de les administracions, i que som conscients que la seva 
situació és urgent que s’arregli, però no d’aquesta manera que ens ha plantejat el govern 
municipal.  
 
Aquesta situació s’inicia l’any 1997, fa 16 anys, quan el llavors alcalde d’Arenys de Mar va 
comunicar al Departament de Justícia l’obligació de traslladar la caseta del masover de la 
finca de les Clarisses, la qual el secretari general del Departament de Justícia va reconèixer 
i va afirmar que es traslladaria i que el cost no sobrepassaria els 12.000.000 de pessetes.   
 
Som a l’any 2013, i la situació del Sr. Luna i la seva família no s’ha resolt. Qui tenia 
l’obligació de resoldre-ho és el Departament de Justícia de la Generalitat i no ho ha fet. A 
la Comissió informativa de la setmana passada vaig preguntar quines gestions s’havien fet 
davant el Departament de Justícia per tal d’exigir-los des de l’Ajuntament que complissin la 
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seva obligació. El Sr. Vinyes em va dir que quan ell va ser alcalde es va reunir alguna vegada 
amb el Departament.  
 
Les coses s’han de fer bé, i s’ha d’exigir a qui té obligacions que les compleixi. 
L’Ajuntament és, tal com se’ns va dir, responsable moralment de la situació del masover. 
Hi estem d’acord, però per aquest mateix motiu, el que hauria de fer l’Ajuntament, és fer 
executar el conveni que va signar amb el Departament de Justícia i en cas de no 
aconseguir-ho, instar un procediment contenciós-administratiu davant els tribunals per tal 
de fer executar l’acordat, perquè l’Ajuntament és un tercer interessat i perquè ha de 
vetllar perquè es compleixin els acords. En 16 anys, hi ha hagut temps d’haver interposat 4 
o 5 processos judicials, que és el que s’ha de fer.  
 
No dubtem que hi ha bona fe, però la bona fe no és prou, sobretot quan som regidors i les 
nostres decisions poden afectar tot un poble i generen discriminació als centenars de 
famílies arenyenques que es troben en situacions extremes.  
 
Una vegada més hem de dir que els acords s’han de complir, i els convenis entre 
administracions amb més raó. Demanin un informe als serveis jurídics de la casa, estic 
segura que els informaran perfectament de què és el que s’ha de fer. No poden fer les 
coses amb pressa, sobretot quan han passat 16 anys des que el Departament de Justícia va 
assumir l’obligació de reubicar el masover i no ho ha fet.  
 
I ens preguntem: què passarà el dia 31 de desembre quan s’acabi aquesta subvenció? Què 
faran l’1 de gener de 2014? Preveuen que alguna cosa canviarà perquè la subvenció 
nominativa només duri fins a final d’any? Potser preveuen que faran complir la seva 
obligació al Departament de Justícia? 
 
El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix: Sobre el punt que portem a votació, des de la CUP volem 
comentar una sèrie d’aspectes. D’entrada, la consignació nominativa només la compartim a 
mitges. Això és, que si una família arenyenca viu en condicions insalubres i l’Ajuntament té 
la possibilitat de resoldre aquest problema, doncs endavant. Fins aquí, tot correcte. 
 
Ara bé, no entenem que la solució passi perquè aquesta família, o qualsevol altra que es 
trobi en el mateix cas, vagi a viure al lloc on anirà a viure si hi ha habitatges més barats a la 
vila i, fins i tot, i aquest és el recurs que a la CUP defensaríem com a primera opció, 
aquesta família podria anar a viure als pisos socials del Pla dels Frares. 
 
Perquè, evidentment, aquesta situació no serà il·limitada. Fins quan, doncs, l’Ajuntament 
haurà de subvencionar aquest recurs? 
 
La resposta ja la tenim. Primer, la que està escrita a l’informe que acompanya la proposta. 
Ara bé, pensem que hi ha una segona data: fins que les Clarisses es venguin i llavors 
aquesta família, que té dret a una part dels guanys de la venda d’una part de l’edifici, ho 
cobri. 
 
I és aquí on volíem arribar; donem per fet que les Clarisses es vendran. I fins i tot algú 
pensa que l’Ajuntament ho comprarà. I a la CUP sempre hem dit que no és una compra 
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necessària perquè ja tenim edificis municipals buits i que, i això també ho hem dit, 
l’Ajuntament no té ni tindrà diners durant molt de temps per fer aquesta compra. Per tant, 
fins quan l’Ajuntament haurà de subvencionar els 600 euros mensuals a aquesta família? 
Constatem que tenim un problema, i no amb aquesta família, sinó amb aquesta i moltes 
més que necessiten un habitatge i que ara no el tenen. Si totes vénen a l’Ajuntament a 
demanar el mateix tracte que aquesta, l’Ajuntament no donarà l’abast. Per tant, 
rendibilitzem el recurs dels pisos socials i deixem de fer volar coloms pensant que algun 
dia les Clarisses es vendran i l’Ajuntament les comprarà. I si tots els pisos estan adjudicats, 
doncs assegurem-nos que estan ocupats. 
 
I finalment, tornem a tenir sobre la taula les conseqüències d’un error polític i tècnic 
comès fa molts anys. I ara, si més no moralment i per mala consciència, l’Ajuntament es 
veu en la necessitat de pagar. Així, paguem, com en les sentències, i no fem res per 
depurar responsabilitats. Si restituïm el mal a aquesta família i no depurem responsabilitats, 
no avançarem. 
 
Per tant, caldria saber qui va cometre l’error, qui ho va, o no, vetllar i, també, 
paral·lelament, caldria obrir un contenciós contra el Departament de Justícia de la 
Generalitat, qui no ha complert el compromís adquirit, perquè pagui allò que deu. 
 
Atès que darrere tot això hi ha un drama humà, i atès també que el procediment que ha 
seguit l’Ajuntament no ha estat el més adequat, el sentit del vot de la CUP serà l’abstenció. 
 
La regidora Sra. Balliu, en representació del grup municipal d’ICV, manifesta literalment el 
que segueix: Avui es porta a aprovació l’acord de Ple per a concedir una subvenció 
nominativa per a una família que viu, o més aviat cal dir malviu, a la masoveria de l’edifici de 
les Clarisses. Aquest antic convent, ara abandonat i pendent de saber si serà o no 
municipal, i amb la situació d'una família que des de fa molts anys pateix un greuge per un 
desgavell de l’Administració.  
 
Iniciativa ha estudiat tot l’expedient que comporta aquest cas, i vistos els informes, els 
diferents convenis, i en general, tota la documentació facilitada, hem pogut comprovar que 
moltes vegades es cometen oblits, errades o negligències que fan que paguin justos per 
pecadors i que l’Administració, municipal i supramunicipal s’espolsi els problemes i tot el 
que se’n deriva. 
 
En aquest cas les conseqüències les pateix una gent que durant molts anys s’ha fet càrrec 
de l’edifici i a qui volem agrair el fet que, malgrat les circumstàncies que els ha tocat viure, 
mantenen en condicions, dins les seves possibilitats,  l’edifici, en un estat acceptable. Hem 
comprovat personalment que cada dia, s’obren les finestres, es ventila, i que es té cura que 
no hi entri ningú i malmeti les instal·lacions. És just que aquests senyors reclamin el que 
s’havia promès des d’un principi, l’any 1997, amb la compra-venda i posterior cessió dels 
terrenys propietat de les Clarisses al Departament de Justícia per fer-hi els jutjats. 
 
El que no s’entén és per què en el primer conveni no es recollia la particularitat que es 
reclama en oficis posteriors, i que és la de cedir més terrenys per a les obres de les 
dependències judicials a canvi que el Departament de Justícia assumís l’obligació de 
traslladar la caseta del masover de la finca i que fos necessari en el moment de l’aprovació 
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del projecte. Aquesta consideració no hi va ser. Es va aprovar el projecte i es van concedir 
les llicències oportunes sense tenir-ho en compte o , si més no, sense que hi quedés 
reflectit. 
Aquest greuge que, posteriorment s’ha volgut resoldre al llarg del anys, reclamant i 
aportant informes, sembla que es podia haver resolt molt abans, ja que ens consta un ofici 
del secretari general del Departament de Justícia en què manifesta que en el projecte 
constructiu s’inclourà el trasllat de la caseta.  
 
L’Ajuntament, per tant, pensem que té una responsabilitat pel que fa a l’atorgament d’una 
llicència d’obra, sense comprovar i exigir en el seu moment que no s’havia complert un 
compromís al qual havia arribat amb el Departament de Justícia de la Generalitat de 
Catalunya. I considerem que aquest Departament ha incomplert el compromís que havia 
contret amb l’Ajuntament en no portar a terme el trasllat de la caseta tal com havia 
manifestat per escrit el març de 1999. Pensem també que el consistori hauria d’haver 
reclamat al seu moment que dugués a terme l’actuació a què es van comprometre. 
 
Amb tot això, les monges Clarisses marxen de la nostra vila, deixen buit l’edifici i volen 
que sigui propietat de l’Ajuntament. Sembla que no es va arribar a un acord concret i la 
clau per poder fer aquesta operació va passar a mans d’un particular que ara mateix és el 
titular de l’edifici. Aquest propietari és de moment, ens agradi o no, amb qui l’Ajuntament 
s’ha d’entendre si vol que sigui de titularitat municipal. 
 
Expliquem tot això perquè ara, i desprès de molts anys sense resoldre’s aquest embolicat 
tema, l’edifici encara no és de propietat municipal i durant tots aquests anys s’ha perdut un 
temps molt preuat per resoldre aquesta situació i s’ha deixat en un estat molt precari unes 
persones, que s’han sentit en molts moments abandonades a la seva sort.  
 
Durant el mandat passat i ara en aquest, hi ha hagut propostes de convenis amb entitats 
privades, que no van arribar a bon port, malgrat les bones condicions que suposaven per a 
l’Ajuntament, a qui es cedia el convent a canvi de donar llicència a una coneguda marca per 
instal·lar un supermercat adjunt a l’edifici. El convent ens sortia de franc. Es va perdre una 
oportunitat, i més en els temps que corren. N’hem perdut d’altres, com la subvenció per a 
la rehabilitació i la futura casa de les lletres, que la majoria, no tots, els grups portaven al 
seu programa municipal per aquest mandat. Ara serà molt difícil apostar-hi. 
 
Però el més urgent era resoldre la situació en què quedava aquesta família que durant 
aquests anys ha quedat a l’espera que es resolgui el conflicte que enfronta administracions i 
interessos particulars. 
 
Durant aquest darrers anys, l’Ajuntament, tot i que cal recordar que no és propietari de 
l’edifici, i que no té en aquest cas l’obligació d’assumir aquesta càrrega, sí que la té 
moralment, en tenir la responsabilitat de no haver fet bé alguna cosa en el seu moment.  
 
Ha estat incapaç de fer-ho, i ara, després de molts mesos demanant com s’estava actuant, 
reclamant solucions, reunions, conflictes i propostes que no acaben de donar els seus 
fruits, sembla que s’ha trobat una solució per no agreujar encara més la qualitat de vida 
d’unes persones que se senten enganyades per unes administracions que en un moment 
determinat els van marcar per sempre. 
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Ara s’ha buscat la fórmula per fer efectiva una subvenció que el beneficiari haurà de 
justificar i retornar quan rebi la quantitat amb què les monges clarisses s’han compromès 
per escrit a donar-li en cas que es faci efectiva la venda de l’edifici o bé en cas de guanyar 
el contenciós al Departament de Justícia. 
 
Per tant el Sr. Luna, quan rebi la quantitat, haurà de tornar, d’acord amb els termes de la 
proposta que avui es porta a Ple, la quantitat que se li ha avançat. Un préstec sense 
interessos a càrrec de l’Ajuntament. 
 
El nostre grup considera, però, que aquesta fórmula que ha adoptat el govern, la d’una 
subvenció nominativa, no és la sortida més indicada. Aquesta proposta d’acord, que 
desconeixem si ha estat acceptada i signada pel beneficiat, té moltes mancances. Sobretot 
mancances de tipus jurídic i que poden perjudicar una i altra part.  
 
No hem trobat a l’expedient cap informe, ni de Secretaria ni d’Intervenció, positiu en 
aquest sentit, però tampoc jurídic i considerem que en aquest cas l’Ajuntament està 
actuant de manera precipitada. Hauríem entès, tot i que sabem la dificultat de les relacions 
amb l’actual propietari, que s’hagués optat per fer un conveni, on es regulessin les 
actuacions, drets i obligacions de les parts.  
 
Celebrem però que el Sr. Luna i la seva família finalment puguin resoldre la seva precària 
situació, a la qual moralment està obligat l’Ajuntament,  i instem l’equip de govern que faci 
el requeriment al Departament de Justícia de la Generalitat de Catalunya perquè se li aboni 
l’actuació a què es va comprometre, ja que tal com van les coses la compra de les Clarisses 
per part de l’Ajuntament està més lluny que mai, i això vol dir que l’extinció d’aquesta 
subvenció pot ser molt llarga i amb càrrec al consistori durant molts anys. 
 
Pel tot i que hem explicat, entenent que és de rebut donar sortida a la família Luna 
d'aquesta situació d’indefensió, però no compartint les formes amb què es vol establir la 
solució, el nostre grup s’abstindrà a la votació. 
  
Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per majoria absoluta amb el 
sentit del vot següent: 
 
Vots a favor: 5 vots de CiU, 4 vots del PSC, 2 vots PP, 1 vot Bloc Municipal.  
Vots d’abstenció: 3 vots d’ICV, 1 vot CUP i 1 vot ERC.  
 
9.- Donar compte al Ple de l’informe de morositat 4t trimestre 2012.- L’alcalde 
dóna compte de l’informe emès per la Tresoreria Municipal corresponent al compliment 
de les mesures contra la morositat, del quart trimestre de 2012. De conformitat amb el 
que estableix l’article 4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, 
de 29 de desembre, per la qual s’estableixen mesures de lluita contra la morositat en les 
operacions comercials. 
 
ANTECEDENTS 
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PRIMER- El que es disposa en el següent informe és d’aplicació a tots els pagaments 
efectuats com a contraprestació en les operacions comercials entre empreses i 
l’Ajuntament d’Arenys de Mar. 
 
SEGON- S’acompanya l’annex A (pagaments realitzats en el trimestre), d’acord amb el 
compliment dels terminis que preveu la Llei 15/2010, de 5 de juliol, per la qual s’inclou el 
nombre de pagaments i imports totals dels pagaments realitzats dins i  fora del termini 
legal. 
 
TERCER- Sense perjudici de la seva possible presentació i debat en el Ple de l’Ajuntament, 
aquest informe s’ha de remetre a Tutela Financera. 
 
QUART- D’acord amb l’article 3.3 de la Llei 15/2010, s’afegeix una nova disposició 
transitòria  octava que determina que entre l’1de gener i el 31 de desembre de 2012, el 
termini per abonar les obligacions transitòries és de 40 dies. 
 
LEGISLACIÓ APLICABLE 
 
-Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la 
qual s’estableixen mesures contra la morositat en les operacions comercials. 
 
-Llei 3/2007, de 30 d’octubre, de contractes del sector públic. 
 
- ECO/1406/2011, d'1 de juny, per la qual es modifiquen els annexos de l'Ordre 
ECF/138/2007, de 27 d'abril, sobre procediments en matèria de tutela financera dels ens 
locals. 
 
CONCLUSIONS 
 
1. S’adjunta al present informe una relació resum (pagaments realitzats en el 
trimestre) corresponent al quart trimestre del 2012 ,  on es detallen els següents 
indicadors: 
 
1. Període mitjà de pagament (PMP), que és l’indicador dels dies de mitjana que s’ha tardat 
a realitzar els pagaments, que en aquest trimestre és de 59,55 dies. 
 
2. Període mitjà de pagament excedit (PMPE), que és l’indicador del nombre de dies de 
mitjana que les operacions pagades fora de termini han excedit el termini legal, que en 
aquest trimestre ha estat de 43,10 dies. 
 
2. S’adjunta al present informe el document que s’ha de trametre  a Tutela financera 
(Informe de Tresoreria. Tutela financera), on es detalla que el total de pagaments realitzats 
durant el quart trimestre és de 1.269,  per un import global de 2.652.945,05€, d’acord el 
detall següent 
 
      Nombre Import % 
Pagaments realitzats durant el 
trimestre dins del termini legal 388 997.328,88 37,59% 
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Resta de pagaments 
881 

          
1.655.616,17         62,41% 

Pagaments totals durant el trimestre           
1269 2.652.945,05 100% 

Obligacions pendents en les quals 
s’està incomplint el termini 126 97.130,95  
 
El regidor Sr. López, en representació del grup municipal d’ICV, manifesta literalment el 
que segueix: Només volem dir que tot i que a la comissió informativa de la setmana 
passada se’ns va dir que tindríem accés a aquest informe a través de l’aplicatiu de treball  
“Community”, constatem que encara no s’ha penjat aquest document. I que tot i que no 
calgui votació, creiem important que es respectin els acords i les informacions que s'han de 
donar als grups a l’oposició. 
 
10.- Precs i preguntes.- 
 
10.1 A) Precs 
 
a) PRECS DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC 

1.- Demanem al govern municipal que estudiï les possibilitats d’instal·lar una passarel·la al 
rial del Pau Costa, ja que, mentre aquest no es cobreixi, quan plou, la gran quantitat de 
persones que hi passen es troben impossibilitades de creuar-lo. 
 
El tinent d’alcalde Sr. Fontbona recull el prec. 
 
b) PRECS DEL GRUP MUNICIPAL DE LA CUP 

1.- A la pujada de l’Olivar, del carrer del Bareu, al carrer d’en Riera, de les Margarides i 
rial del Bareu, hi ha molts forats a l’asfalt. En la majoria dels casos són forats apedaçats que 
reiteradament es descalcen. Demanem que s’arreglin. 

El tinent d’alcalde Sr. Fontbona recull el prec. 
 
2.- Al carrer de les Margarides hi ha una obra que està refent la façana d’una casa i han 
hagut de desviar la canal del desguàs. Això, que ja fa mesos que succeeix, fa que l’aigua, 
quan plou, vagi a parar directament dins la paperera que hi ha al carrer. Demanem que es 
requereixi al titular de la llicència d’obres que resolgui el problema. 

El tinent d’alcalde Sr. Fontbona recull el prec. 
 
3.- A la barana del pas subterrani que hi ha a l’antiga caserna de la Guàrdia Civil un 
restaurant hi lliga amb cadena un panell on hi ha anunciat el menú. Està lligat a la barana i al 
mig del pas. Demanem que es requereixi a l’anunciant l’enretirada del rètol perquè 
obstaculitza el pas i l’ús de la barana a la via pública. 

El tinent d’alcalde Sr. Fontbona recull el prec. 
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c) PRECS DEL GRUP MUNICIPAL D’ICV 

1.- Traslladem aquest prec fet per una oient de Ràdio Arenys que ens ho va fer 
arribar el darrer dia que vam intervenir al programa Tribuna política: demanem a 
l’equip de govern que la part de dalt de la plaça Mare Paula Montalt quedi més ben 
il·luminada als vespres i les nits, ja que actualment és molt fosca. 
 
El regidor Sr. Fontbona  diu que no està previst canviar les lluminàries, la llum central és 
suficient i amb el tancament la seguritat està garantida. 
 
2.- Demanem a l’equip de govern que consideri la possibilitant d’instal·lar un 
desfibril·lador a la zona esportiva, tal com estan reclamant alguns usuaris, que 
pogués ser accessible tant des del pavelló poliesportiu com des del camp municipal 
de futbol. I paral·lelament que aquesta intervenció vagi lligada a cursos de 
formació en cardioprotecció per als professionals de les instal·lacions. 
 
El Sr. Almansa respon: Estem estudiant la possibilitat i tenim diversos pressupostos sobre 
la taula. Cal fer un estudi de quants en necessitem i quines persones s’han de formar per 
tal que ho puguin fer servir. 
 
B) PREGUNTES 
 
a) PREGUNTES DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC 
 
1.- Quin ha estat el criteri per modificar el lloc de treball del cap de la Brigada? S’ha 
modificat l’organigrama? Quines raons organitzatives justifiquen aquesta decisió? 
 
El regidor Sr. Fontbona  diu que s’ha reorganitzat Medi Ambient, Brigada i Serveis Tècnics 
sense incrementar personal per complir el pla de treball de Medi Ambient. 
 
2.- Per quin motiu aquest govern no ha sufragat el cost del pal de l’entrada nord d’Arenys 
de Mar, tal com s’ha de fer segons ordre d’aquest Ple?  
 
El Sr. Alcalde diu que la moció presentada referent a la col·locació de l’estelada a l’entrada 
d’Arenys no especificava que l’Ajuntament hagués de pagar el cost. Així ho vaig manifestar 
en una reunió entre les formacions polítiques que vam donar suport a la moció i ja vaig 
deixar clara la intenció que fossin els grups polítics qui es fessin càrrec del cost. 
 
3.- Quines actuacions s’han portat a terme pels vessaments de la Riera d’Arenys de Munt? 
S’han aturat els pous de l’Ajup? S’ha analitzat la qualitat de l’aigua d’aquests pous? 
 
El regidor Sr. Fontbona  diu que s’ha decidit comunicar-ho a la fiscalia. 
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4.- Quants IPADS o productes similars s’han comprat a càrrec de l’Ajuntament durant 
l’any 2012 i el que portem de 2013? 
 
El Sr. Alcalde diu que dos per a polítics i dos per a la policia, tot i que també, seguint amb 
la política de renovació, hem comprat unes blackberry per a cada portaveu de l’oposició, i 
cada grup té pantalla nova d’ordinadors i impressora nova. 
 
5.- En quin procés es troba el contenciós administratiu que sembla que ha interposat la 
UFEC? 
 
El Sr. Almansa respon: Hem rebut un requeriment del jutjat per posar-nos d’acord en 20 
dies, si no començarà el procés judicial. 
 
b) PREGUNTES DEL GRUP MUNICIPAL DE LA CUP 
 
1.- L’antic edifici de la caserna està tancat de fa temps. La CUP, en el nostre programa 
electoral, teníem propostes per utilitzar l’espai. Atès que l’edifici està en un estat de 
deixadesa, i que hi ha algun col·lectiu arenyenc al qual li agradaria poder-lo utilitzar, volem 
saber: 
Quines actuacions hi té previstes l’equip de govern? 
Quins usos pensa destinar-hi? 
 
El tinent d’alcalde Sr. Fontbona  diu que la previsió és d’enderroc, però no és prioritari, ja 
que n’hi ha d’altres, com els arranjaments de carrers, que ho són més. 
 
2.- La setmana passada es van inaugurar les Jornades del Pèsol a la vila. En el prospecte de 
les jornades hi apareixia explicat el programa del Consell comarcal endegat per potenciar 
els productes de quilòmetre zero. 
 
A la CUP volem saber si l'Ajuntament s'ha posat en contacte amb els productors de pèsols 
de la vila per fer-los saber el programa del Consell comarcal "Aquí servim productes de la 
terra" perquè s'hi puguin adherir? 
Una pregunta semblant la vam fer fa un any atès que en aquest programa només hi havia 
un obrador i un restaurant i cap dels dos s'hi havien adherit per haver rebut la informació 
municipal sinó per iniciativa pròpia. 
 
El regidor Sr. Roman diu que efectivament, la setmana passada vam inaugurar les Jornades 
Gastronòmiques del Pèsol a la vila, amb una pesolada popular on participen 12 restaurants 
d’Arenys, gràcies a la campanya que la Regidoria de Turisme ha realitzat animant bars i 
restaurants que participin en les diferents jornades gastronòmiques existents a la comarca.  
Pel que fa a la campanya del Consell Comarcal "Productes de la terra", ha estat la 
Regidoria de Promoció Econòmica qui s'ha posat en contacte amb productors que tenen 
localitzats per tal que obtinguessin l'acreditació de producte km 0 i poder participar 
d'aquesta manera en campanyes del Consell Comarcal, inclosa la  fira que està programada 
a la part alta de la Riera. Sis productors ho han fet ràpidament i ja estan acreditats. En tot 
cas, si saben de qualsevol productor interessat, es pot posar en contacte amb la Sra. 
Garcia de Promoció Econòmica i els informarà amablement sobre com adherir-se a la 
campanya. 
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3.- A la plaça de les Olles s'hi van treure els baladres que enjardinaven l'espai i s'ha repicat 
la paret. 
• S’ha pensat enjardinar-ho de nou? 
• S'ha informat el veïnat del que s'hi vol fer? 
 
El tinent d’alcalde Sr. Fontbona  diu que s’han reparat les esquerdes i no és previst 
col·locar-hi més plantes, ja que les arrels són les que provoquen el problema. 
 
4.- Al capdavall de la Riera, a la desembocadura, hi ha un pericó on cada vegada que plou 
fort salta la tapa de registre i el que en surt són aigües brutes. Aquest pericó està 
connectat amb un ramal de la depuradora del Consell Comarcal. 
Volem saber si s’ha fet un requeriment al Consell Comarcal perquè actuï per evitar 
l’abocament d’aigües brutes a la Riera. També caldria descalçar-lo, atès que sovint està 
molt cobert de sorra. 
 
El tinent d’alcalde Sr. Fontbona  diu que s’ha demanat reunió al Consell Comarcal per 
aquest tema. 
 
5.- Aquesta setmana ens hem assabentat per la premsa que les seccions locals de 
Convergència i Unió pagaran el segon pal per penjar les estelades a les entrades i sortides 
de la vila. Com que vam ser la CUP qui vam posar veu a la moció escrita per l’Assemblea 
Nacional Catalana, serem també nosaltres qui volem fer una pregunta sobre això. 
• Per quin motiu no assumeix l’Ajuntament l’acord de Ple i l’acord assolit en una 
reunió, a petició de l’ANC, on es va decidir que seria l’Ajuntament qui el pagaria? 
 
L’alcalde la dona per contestada amb la pregunta núm. 2 del grup municipal d’ERC. 
 
c) PREGUNTES DEL GRUP MUNICIPAL D’ICV 
 
1.- Preguntem novament al govern si ha rebut la resolució de la Generalitat 
referent a la valoració del convent de les Clarisses. 
 
L’alcalde Sr. Fors diu que sí, l’hem rebut avui mateix a les dues de la tarda 
aproximadament. Un cop ens reunim el govern i hàgim parlat amb el Sr. Anglada 
ho lliurarem a l’oposició. 
 
2.- Divendres s’acaba el període de preinscripció a l’educació infantil, primària i 
secundària obligatòria. Hem sabut que el Departament està retallant línies de P-3 a 
les escoles públiques. Tenen constància que aquesta mesura pugui tenir alguna 
afectació a la nostra vila, donaran suport a les escoles per evitar-la i quines 
actuacions pensen portar a terme en cas de que la demanda superi la de l’escola 
concertada? 
 
La regidora Sra. Mir diu que abans de començar el període escolar de preinscripcions 
vam saber que A Arenys s’oferien 150 places. 25 menys que l’any passat. Automàticament i 
abans de començar les preinscripcions, tal com ja he avançat vam trucar a serveis 
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territorials per saber el perquè d’aquesta disminució de places i se’ns va respondre que 
segons les seves dades amb una oferta de 150 places n’hi hauria prou i que no ens 
preocupéssim que si hi havia més cens, ens ho ampliarien sense cap dubte. 
Divendres passat des de la Regidoria d’Educació vam trucar a les escoles del poble per 
saber com estaven les preinscripcions. En data divendres 15 de març, les preinscripcions 
eren les següents: 
Escola Joan Maragall 70 
Escola Sinera 50 
Col·legi La Presentació 32 
El mateix divendres l’alcalde parla directament amb el coordinador territorial de Serveis 
Educatius del Maresme-Vallès Oriental. I li respon el mateix, que si realment es necessiten 
les places, se’ns donarà la tercera línia a l’escola Joan Maragall. 
Les dades en el dia d’avui són gairebé les mateixes, o sigui que ens esperarem a la data final 
del període de preinscripció per saber realment el nombre de places i trucarem als Serveis 
Territorials per veure com queda la distribució d’alumnat a la nostra població. 
I evidentment que donarem suport a les escoles en tot el què faci falta, com hem fet fins 
ara. 
 
3.- Constatem que els arbres del carrer d’en Florí i de la zona del Bareu a l’entorn 
de l’Escola Sinera disposen de sistema de reg però que aquest no funciona i s’està 
deixant que es morin, excepte els de davant de la mateixa escola que són regats 
pels mateixos alumnes. Quin és el motiu? Té l’equip de govern alguna solució per tal 
de salvar aquests arbres? Només cal veure la diferència entre els arbres de davant de 
l’escola que són regats periòdicament pels alumnes i la resta. 
 
El Sr. Almansa diu que hi va haver una avaria al reg i per això es va tallar l’aigua. Es va fer 
un requeriment al promotor perquè ho arregli. 
 
4.- Des de fa uns mesos, al rial d’en Botifarra, s’ha establert un assentament de 
persones que està residint a diversos habitacles de lloguer, i que s’està estenent 
també amb caravanes. Hem sabut que Creu Roja va fer-hi una intervenció 
d’urgència ara fa unes setmanes. Altrament sembla ser que un mur històric que hi 
havia a d’indret, ha estat enderrocat. Coneix el govern aquesta implantació, i ha fet 
alguna actuació al respecte? 
 
La tinent d’alcalde Sra. Real diu que es va llogar a aquestes persones una masia i en 
aquest terreny hi ha també una autocaravana que el llogater ha deixat ocupar a més gent 
de la mateixa família. 
Estan empadronats a Arenys de Mar i per tant des de Serveis Socials (i també hi ha 
menors) s’han fet ajudes d’aliments i beques de menjador per assegurar que els menors 
facin, almenys, un àpat al dia. 
Quan va fer tant de fred, aquesta família van anar a buscar aliments al nostre Banc 
d’Aliments (Xifré) i varen dir que se’ls havien mullat les mantes, per aquest motiu es va 
activar el protocol d’emergències i es va avisar a Creu Roja per tal que els en facilitessin. 
A Serveis Socials se’ls està atenent des del primer dia i conjuntament treballem amb 
Urbanisme des d’on s’estan fent les actuacions concretes per resoldre els temes 
relacionats amb la Regidoria. 
Del tema del mur s’ha fet requeriment al propietari de la finca. 
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Per tant, els hi puc contestar que el govern coneix aquest cas perfectament i que n’està 
fent un seguiment tècnic i social acurat. 
  
5.- Les pistes municipals d’atletisme a la zona de Valldegata, ja fa temps que es 
troben en mal estat. La Penya Apa Anem-hi, com també esportistes i usuaris a nivell 
individual ens han fet arribar la seva preocupació per la falta d’actuacions per 
millorar i mantenir al dia l’equipament. Preguntem al govern si hi ha prevista 
alguna intervenció sobre això. 
 
El tinent d’alcalde Sr. Fontbona  diu que hi ha 4 titulars i 2 ja tenen sancions. Que quan es 
recullin els diners es faran actuacions.  
 
6.- A la Penya del Cementiri, darrerament hi ha hagut episodis d’esllavissades, a la 
part de carretera del camí que porta a la zona comercial i lúdica del Lid'l, cinemes 
Arenys i Caprabo. Ha previst aquest govern fer-hi alguna actuació? 
 
El tinent d’alcalde Sr. Fontbona  diu que s’ha fet el requeriment al propietari i hi està 
d’acord, però que primer la Brigada ha de fer la seva part. 
 
7.- Preguntem al govern quines actuacions es pensen portar a terme en relació 
amb la recollida de signatures d’un grup de mares per aconseguir un accés a la platja i 
al port en els passos subterranis del capdavall de la Riera o a l’ascensor que no 
funciona, per a persones amb mobilitat reduïda, i cotxets. 
 
El tinent d’alcalde Sr. Fontbona diu que la intenció del govern es posar en marxa l’ascensor 
amb horari limitat. 
 
8.- Ahir, al Ple del Consell Comarcal del Maresme, els grups a govern CiU i PP 
van aprovar l'increment de la tarifa de l’aigua en alta dels municipis de l'Alt 
Maresme que gestionen, entre els quals el nostre, entorn d’un 34'5%. Aquest fet, 
representarà un increment a les poblacions de l’abastament d'aigua en baixa d'un 
15 % aproximadament. Des d'ICV ens hi vam manifestar absolutament contraris, 
entenent que la privatització d'Aigües Ter Llobregat, a qui està repercutint 
directament és als ajuntaments i als consells comarcals, com en el rebut directe 
dels veïns i veïnes. Quina és la previsió que fa el govern d'Arenys pel que fa a 
l'aplicació d'aquesta nova pujada als nostres convilatans? 
 
El tinent d’alcalde Sr. Vinyes diu que s’ha d’estudiar, però evidentment tindrà una 
repercussió ja sigui en el rebut o en altres figures impositives de l’Ajuntament. Altrament 
dins el rebut també hi poden haver repercussions diferents que no la lineal estricta, però 
en tot cas s’ha d’estudiar. 
  
9.- Quina gestió es fa de les dades de la llista de rebuts d’impagats del consum d’aigua 
que periòdicament passa l’empresa SOREA? Fem aquesta pregunta arran de la moció 
aprovada al darrer Ple en suport de la Iniciativa Popular de la Renda Mínima, per 
conèixer si s’estan duent a termes accions socials concretes amb aquelles 
persones que no poden pagar aquest servei bàsic. 
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El tinent d’alcalde Sr. Vinyes diu que quan arriba la llista d’impagats es passa a Serveis 
Socials perquè la contrastin amb les seves dades. La llista inclou els titulars dels 
comptadors, informació que sovint no està actualitzada i també sovint el titular no és 
llogater, que és qui té el problema de pagament. També ha de quedar clar que no tothom 
qui està en la llista d’impagaments és subjecte de ser atès per Serveis Socials; per exemple, 
en la darrera relació hi havia un impagament de Ports de la Generalitat. L'any 
passat Serveis Socials va donar un total de 72 ajudes per a rebuts de serveis.  
 
10.- Aquest dimarts vam observar amb sorpresa com els contenidors soterrats 
de l’avinguda Pau Costa, al davant de l'Escola Sinera, eren substituïts per 
contenidors de superfície de les diferents fraccions. Com que aquest grup ha 
plantejat infinitat de preguntes sobre aquesta qüestió els darrers mesos, entorn 
a la situació d’inseguretat que suposava tenir el mobiliari malmès davant d'una 
escola pública, preguntem al govern, com és que s'ha pres aquesta mesura, si és 
que el promotor ha fet cas omís dels requeriments de l'Ajuntament, si s'ha 
consensuat amb els veïns i amb la mateixa escola, i quin és el model definitiu que 
es planteja en aquest indret en el plec de clàusules que presentaran el mes 
vinent. 
 
El tinent d’alcalde Sr. Fontbona  diu que s’ha de retirar la plataforma per reparar-la i 
provisionalment s’han instal·lat aquests contenidors. La despesa va a càrrec del 
concessionari.  
 
11.-Preguntem al govern en quin estat es troben les converses amb les 
poblacions veïnes d'Arenys de Mar, Arenys de Munt i Caldes d’Estrac per a la 
possible mancomunitat del servei de les Policies Locals respectives. 
 
La tinent d’alcalde Sra. Quintero diu que  fa uns mesos vaig assistir a una reunió 
política amb representants dels ajuntaments de Caldes, Arenys de Munt i Sant Iscle, en 
la qual es va plantejar la possibilitat de mancomunar el servei de Policia Local entre els 
dits municipis, i fins i tot es va presentar un petit estudi per part de l’Ajuntament de 
Caldes d’Estrac amb la idea d’unificar completament els cossos policials existents en un 
de sol.  
 
Aquesta iniciativa va ser desestimada per l’escassa elaboració i, principalment, per 
l’enorme rebaixa en la qualitat dels serveis que comportava ja que només tenia en 
compte el fet de mantenir una patrulla de seguretat ciutadana i un agent de proximitat 
en cada municipi, sense pensar en altres aspectes com ara els serveis de proximitat, 
l’educació viària, patrulla rural, oficina de denúncies, etc., la diferència de població de 
cada municipi, i la despesa que suposaria l’adquisició d’una nova comissaria on ubicar el 
nou servei mancomunat.  
 
Per altra banda, es va tenir en compte que el que diferencia la policia local d’altres 
cossos de seguretat és el seu coneixement de la societat local on presta el servei, el 
tarannà propi de la gent de cada poble, de les seves festes i tradicions, etc. que fa que 
doni una resposta adequada i flexible a cada necessitat. Nosaltres i els regidors dels 
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altres pobles vam entendre que unificar les policies locals suposava fer-los perdre 
aquestes característiques i convertir-les pràcticament en policies de seguretat 
ciutadana, i no és aquest el model de policia local que volem per al nostre poble. 
 
Tanmateix, tot i desestimar aquesta primera opció, sí que entenem que podem 
millorar el servei de les tres policies locals esmentades mitjançant la cooperació mútua 
en els aspectes que ens facin millorar operativament i/o econòmicament. Per això vam 
encomanar als caps de les policies locals que iniciessin les converses oportunes per 
elevar una proposta conjunta que pugui constituir la base d’un acord de col·laboració 
seguint la via que estableix la disposició addicional cinquena de la Llei orgànica 2/1986, 
de forces i cossos de seguretat. 
 
És a dir, no estem per la unificació dels cossos de policia, entenem que cada 
ajuntament ha de tenir la seva pròpia policia local, però sí que estem per aconseguir els 
beneficis que ens pot aportar el treball conjunt en tot allò que ens interessi, i que 
només ara podem fer perquè abans la normativa no permetia aquests tipus d’acord 
entre ajuntaments.  
 
D’aquesta manera, i tot i que ens trobem encara en una fase inicial dels treballs, podem 
avançar que s’estan valorant possibilitats com la de fer patrulles conjuntes a la nit per 
estalviar personal, compartir el servei de recollida d’animals per obtenir una rebaixa en 
el preu, la possibilitat de prestar el servei de patrulla rural de forma conjunta, establir 
un protocol de col·laboració immediata en casos d’emergències, executar dispositius 
conjunts de control en matèria de trànsit o sorolls de vehicles, o compartir mitjans 
materials com ara etilòmetres, sonòmetres o radars de velocitat. 
 
Com podeu veure el ventall de possibilitats és molt ampli i no està tancat, però també 
és cert que s’haurà de treballar intensament per posar d’acord els tres ajuntaments en 
cada punt, sense descartar la incorporació de altres municipis com Sant Vicenç de 
Montalt o Llavaneres. 
 
Bé, aquest ha estat el procés seguit des del principi fins a la situació actual. 
 
12.- Preguntem al govern com és que encara no s’ha posat en marxa el sistema 
informàtic de la Deixalleria mancomunada dels dos Arenys i Sant Iscle, i la 
implantació de les targetes que hauran de servir per fer les bonificacions 
pertinents als usuaris que en compleixin els requisits. Aquest gener, quan vam 
preguntar sobre això, se’ns va comunicar que a partir del dia 1 de març aquest 
sistema es posaria en marxa. 
 
El tinent d’alcalde Sr. Fontbona  diu que el sistema informàtic ja funciona i les targetes 
estan previstes per al mes d’abril. 
 
13.- Preguntem al govern, i concretament a la regidora de l’àrea, si té previst 
constituir el Consell d’Igualtat. A principi d’aquest mandat, es va demanar als 
grups municipals que designéssim un representant per formar-ne part i a hores 
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d’ara, no tenim constància de cap reunió. 
 
La regidora Sra. Illescas diu que veig que modifica la seva pregunta. Doncs, com a 
Consell d’Igualtat, no és previst de constituir-lo, ara per ara. Però sí pel que fa 
referència al Consell de les Dones que en aquest moment està solament pendent de 
dues signatures de les 17 dones participants que es proposaran per a la seva aprovació 
en el proper Ple d’aquest Ajuntament. 
 
La regidora Sra. Balliu diu que no es justifica el retard sent vostè la regidora a dedicació 
gairebé total. 
 
La regidora Sra. Illescas li respon: Precisament vostè ha de saber que el seu grup ha 
canviat 2 cops de persona designada i així m’ho ha comunicat la tècnica mitjana, que 
per cert ha enviat correus i trucades que no es responen, tècnica que de passada sigui 
dit, és l’única treballadora d’aquesta casa amb qui portem endavant totes les àrees-
regidories que tinc designades. 
 
14.-  Volem saber per quina raó les despeses d’un dels pals on aquest diumenge 
s’hissaran les estelades a les entrades del municipi, anirà a càrrec d’un partit polític i 
no del pressupost municipal, en compliment d’un acord de Ple i com també es va 
acordar per majoria, en una reunió amb els grups que hi van votar a favor i 
representants de l’assemblea Nacional Catalana d’Arenys de Mar. 
 
L’alcalde Sr. Fors diu que des dels serveis jurídics, però també d’altres partits, han 
manifestat que no se n’havia de fer càrrec l’Ajuntament, a més els acords de la moció 
no ho indiquen, així que a la reunió que vam mantenir els grups que vam donar suport 
a la col·locació de les banderes amb els d’ANC ja vam quedar que les banderes les 
pagaven ells i els pals els partits, tot i que els partits de l’oposició creuen que és 
l’Ajuntament el qui ho ha de pagar. Així que, davant el perill quedés la qüestió 
encallada, el grup municipal es fa càrrec de pagar, tot i que si hi volen col·laborar hi 
estem oberts. 
 
11.- Mocions.- 
 
a) Manifest  8 de març de 2013.- La regidora Sra. Illescas llegeix el següent 
Manifest:  
 
Ara per ara, podem afirmar que les dones som capaces de desenvolupar qualsevol 
treball igual que els homes. Només cal trobar el que t’agrada i per al qual ets vàlida, 
formar-te, preparar-te i au! a pencar s’ha dit! 
 
Ah, però, no tot és tan fàcil i ara menys. Escriure avui, quatre ratlles amb motiu del 8 
de març, Dia Internacional de la Dona Treballadora, no és gens fàcil. 
 
Tenim capacitat per triar? Sí 
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Tenim capacitat per formar-nos? Sí 
 
Tenim capacitat per treballar? Sí 
 
Tenim capacitat i dret per reclamar un mateix sou per a una mateixa tasca que els 
homes? Si. Tenim la possibilitat de desenvolupar aquest treball? Ara mateix, moltes 
vegades, no. 
 
Són moltes les dones que s’han quedat sense el treball que desenvolupaven. Són 
moltes les dones que han de marxar terres enllà per a poder treballar. 
 
I ves per on, ara, els homes es troben en la mateixa situació. 
 
Ara el rol de que, a vegades, encara era la dona la que “triava” treballar a casa, tenint 
cura de la llar i de les criatures, ha canviat. Veiem a vegades, que els que s’han quedat 
sense treball remunerat fora de casa són ells, i són ells els qui treballen portant la llar i 
en més nombre que abans, dedicant més temps a les criatures. 
 
Que això pot ser vist o entès com un senyal o símbol d’igualtat? 
 
Sí, si la possibilitat de triar quedar-se més o menys temps a casa, fos escollida 
lliurement. Quan un o una han d’adoptar aquesta mesura perquè no n’hi ha d’altra, es 
pot entendre com una situació forçada, que ens porta a replantejar-nos tota la nostra 
vida actual i com seguir vivint-la. 
 
Replantejant-nos els valors. Potser ara –potser no, segur– la competitivitat laboral, 
“preuada” fins fa poc (l’entesa com: qui més treballa, guanya, gasta, etc, s’ho emporta 
tot: benefici, més feina, benestar i reconeixement social, etc), l’hem d’anar 
transformant en solidaritat. A arreu, veiem persones a qui cal donar un cop de mà, 
inclosos nosaltres mateixos i mateixes. 
 
Des de l’Associació de Dones per a la Igualtat d’Arenys de Mar, volem fer una crida 
perquè tots plegats i totes plegades anem per aquest camí. 
 
L’ajuda mútua, ara per ara, ens farà lliures, com a persones i com a nació, catalana. 
 
A la nostra vila, en els darrers anys, s’ha commemorat el 8 de març amb tot un seguit 
d’accions per reivindicar els drets de les dones i esvair les desigualtats que encara 
existeixen.  
 
La veritable força perquè això sigui possible rau en la voluntat del poble i que aquest 
doni mandat a tots i totes nosaltres, regidors i regidores, com a senzills instruments, 
per cercar i fer realitat allò que ens han encarregat.  
 
Sortosament, amb 11 anys d’història, una entitat arenyenca com l’Associació de Dones 
per la Igualtat, i així consta a l’arxiu municipal, ens ha proporcionat amb la seva tasca 
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de recerca, anàlisi i reflexions, incloure  la visió de gènere en l’actuació municipal, de 
forma explícita des de fa prop de 6 anys. Ha remogut la consciència i provat des de 
l’anàlisi que allò que ens sembla normal, potser no ho és tant.  
 
I dic això tot pensant, i em permetran l’exemple, com aquests darrers dies m’han fet 
arribar una imatge publicitària molt reveladora i que els lliuro. 
-És fruit de la situació de crisi que tot és vàlid per aconseguir un objectiu econòmic? 
Sense veure la imatge diríem que no i ens vindrien al cap per exemple els abusos de les 
entitats bancàries i caixes. 
-És, doncs, ara igual de vàlida la utilització de la imatge d’una dona més pròpia d’una 
publicació pornogràfica, per vendre un matalàs? 
 
En moments de crisi com la que ara vivim, on l’atur a Catalunya, segons es publica a 
Idescat, és: 
 
Població desocupada. Homes     8,2    4,4 13,3 +4
 De 16 a 64 anys     8,1    4,5 13,1
Població desocupada. Dones     11,2    13,8 17,8+3
De 16 a 64 anys     11,3    13,7 17,7
  
Tot i que la crisi hagi afectat preferentment sectors de producció “masculinitzats” , fet 
que ha provocat que les taxes d’atur masculines s’equiparin (per dalt) a les de les 
dones, s’ha constatat també que en aquests temps de crisi, el fet de tenir estudis no 
està servint com a protecció per a les dones. 
 
És per tot això  que plantejo les següents consideracions: 
 
1.- Atès que es considera convenient la proclamació d’un manifest amb motiu del 8 de 
març, Dia Internacional de les Dones. 

 
2.- Tenint coneixement que amb motiu d’aquest dia Internacional, l’Associació Dones 
per la Igualtat, d’Arenys de Mar ha elaborat un MANIFEST propi i que ha estat i és 
interès de l’entitat fer-ne difusió entre les seves associades i associats i població 
arenyenca en general, mitjançant els canals que consideren oportuns. 
 
Els presento la següent proposta d’acord: 
 
Primer.- L’adhesió per part de totes i tots els membres representants d’aquest 
consistori, al Manifest que a aquest efecte ha elaborat i proclamat l’Associació de 
Dones per la Igualtat, d’Arenys de Mar. 
 
Segon.- Que el resultat d’aquesta proposta es comuniqui a l’entitat, Associació de 
Dones per la Igualtat, d’Arenys de Mar, amb seu Riera Pare Fita, 31 CC Calisay, 
despatx d’entitats, 08350 Arenys de Mar. 
 



 
  
 
 
  

34

El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix: A casa nostra i en ple segle XXI podem afirmar que el 
model patriarcal i totes les formes de violència masclista que pateixen les dones van en 
augment i que tots els drets aconseguits després de tants anys de lluita i patiment estan 
ara més debilitats que mai.  
 
Són les dones les que cobren menys diners per fer les mateixes feines que els homes; 
són les dones les que les acomiaden de la feina per ser mares; són les dones les que fan 
les feines més precàries, moltes en l’economia submergida i sense cap cotització a la 
Seguretat Social i que no poden accedir a pensions de jubilació ni subsidis de cap mena; 
a banda de l’augment de l’atur en sectors laborals històricament feminitzats; i a tot això 
s’hi ha d’afegir la invisibilització de la feina que es realitza a la llar. 
Les dones constitueixen la meitat de la població mundial. Realitzen les dues terceres 
parts de la feina que es fa al món però, en canvi, guanyen el 10% dels salaris totals i 
només disposen d'un 1% de la propietat mundial. 
Aquesta és la societat que tenim. I malgrat el reconeixement legal contra el sexisme i la 
violència de gènere i en favor de la igualtat de drets entre els homes i les dones, els 
governants no s’esforcen prou per canviar el model patriarcal. Amb la crisi, per 
exemple, la Llei dels drets de les dones contra la violència masclista ha quedat reduïda 
a una simple declaració propagandística, amb la disminució dràstica de recursos públics 
per atendre els casos de violència masclista que van en augment. 
Aquestes dades evidencien que avui en dia el sistema patriarcal continua reforçant les 
seves cadenes i enforteix la seva opressió fent còmplices els homes i el conjunt de la 
societat d’aquesta injustícia. 
El desmantellament de l'estat del benestar esdevé un complex procés que suposa 
l’augment del retorn obligat a la llar de les dones. Les retallades en tots els serveis 
públics bàsics (educació, sanitat, serveis socials, cultura...), la supressió de la Llei de 
Dependència, les insuficients lleis sobre violència de gènere (que reforcen el paper de 
dona-víctima i no proposen solucions reals) i moltes altres mesures que afecten les 
dones dels Països Catalans, adoptades pel govern de l’Estat espanyol i pels governs 
autonòmics, ens aboquen sense remei al paper de l’eterna cuidadora, sustentadora i 
reproductora, obligada a mantenir l’estructura social de manera gratuïta allà on l’estat 
no se’n fa càrrec. 
El sistema patriarcal establert reprimeix qualsevol forma de resistència amb agressions 
com la reforma de la llei de l’avortament, les ordenances cíviques vers el treball sexual 
(que criminalitzen i estigmatitzen, majoritàriament, les dones migrades), o l’ofensiva 
espanyola en matèria d’educació, que potencia valors sexistes en el currículum 
educatiu, i adoctrina per a la perpetuació de la família tradicional com a únic model 
vàlid. 
El canvi necessari per acabar amb aquest sistema de dominació i opressió comença per 
cadascú i visualitzant que hi ha un problema que cal resoldre; i la solució passa per la 
consciència que només serem lliures els homes si les dones són lliures. Som part del 
problema i ineludiblement som part de la solució. 
Dit això, evidentment a la CUP donem suport al manifest i votarem a favor del punt 
que es porta a aprovació. 
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Sotmès aquest Manifest a votació, aquest s’aprova per unanimitat. 
 
2.- Moció que presenten conjuntament els grups municipal de la CiU, PSC i 
el Bloc municipal per rebutjar l’avantprojecte de Llei de racionalització i 
sostenibilitat de l’Administració local (ARSAL).- El tinent d’alcalde Sr. Vinyes 
llegeix la següent Moció:  

En el Consell de Ministres del dia 15 de febrer de 2013, el Ministeri d'Hisenda i 
Administracions Publiques va presentar I'informe de l’avantprojecte de Llei de 
racionalització i sostenibilitat de l’Administració local (ARSAL), que ha de modificar la 
Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de Ies bases de regim local (LRBRL). Aquest text 
desconeix la realitat del món local en general i del català, en particular. 

El municipi és l'estructura bàsica de l’organització territorial, primària, propera i 
indispensable per tal de donar serveis als seus habitants, tal com defineix el mateix 
Estatut d'Autonomia de Catalunya en el seu article 84. Els ajuntaments són 
l’administració més propera a la ciutadania, la que coneix més bé la realitat, i on Ies 
persones acudeixen en primer Iloc i de vegades en últim Iloc, i la que més ràpidament 
respon als requeriments de la ciutadania amb més eficiència i eficàcia. Els municipis 
són una peça bàsica per al desenvolupament socioeconòmic del país, per a la qualitat 
de vida del ciutadans i per a la cohesió social i territorial, i han estat un motor de la 
transformació de Catalunya, gràcies a l’esforç conjunt de regidors i regidores, 
alcaldes i alcaldesses. 

Està demostrat que en l’àmbit local és quan les inversions són més eficients i rendibles 
perquè malgrat la crònica insuficiència de recursos, tothom s'aboca a defensar la seva 
comunitat. L'ARSAL atempta directament contra els drets de Ies comunitats 
municipals a elegir els seus representants i que aquests compleixin el mandat de 
dirigir i administrar els seus municipis. Cal garantir drets socials i també regular 
prestacions econòmiques amb un millor finançament local, que dignifiquin I'exercici de 
la tasca exemplar que realitzen els electes locals. 

L'ARSAL suposa un envaïment de les competències de la Generalitat de Catalunya 
sobre l’organització territorial i el règim local previstes en I'Estatut d'Autonomia de 
Catalunya (article 160). Aquest avantprojecte també suposa una limitació del principi 
d’autonomia local que la Carta Europea d'Autonomia Local, la Constitució Espanyola i 
I'Estatut d'Autonomia garanteixen a tots els ens locals de base territorial. Aquesta 
proposta de reforma de l’Administració local, amb I'objectiu de racionalitzar i 
aconseguir un suposat estalvi econòmic, inclou mesures que afecten greument 
I'autonomia local. Aquesta proposta tampoc no respecta Ies competències que la 
nostra capital té reconeguda a la Carta Municipal de Barcelona. 
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L'ARSAL pretén una valoració del cost estàndard dels serveis oferts a la ciutadania i els 
seus nivells de qualitat, sota criteris estrictament economicistes, que pot generar 
ciutadans de primera i de segona, ja que la prestació dels serveis en realitats 
territorials i poblacionals diverses sembla evident que no es pot valorar únicament 
des d'una òptica de cost/servei, i significa la intervenció dels ens locals modificant i 
vulnerant I'actual model territorial de Ies nostres comarques. 

La voluntat de treure competències al món local, de traspassar competències dels 
ajuntaments a Ies diputacions, allunyant el centre de decisió política i execució del 
servei del ciutadà, o fer dependre els interventors de l’administració central de l’Estat, 
expressa els objectius de recentralització, control i Iimitació de I'autonomia local que 
vol executar el Govern de I'Estat. 

És lamentable que el Govern de I’Estat hagi transmès injustament a l’opinió pública la 
idea que els ajuntaments són uns malbaratadors quan, en realitat, representen només 
el 14% de la despesa pública global i els hi és imputable el 4'1% del deute públic. Si la 
voluntat és reduir els costos caldria començar per la mateixa administració de I'Estat, 
ja que aquesta representa el 53% del conjunt de la despesa publica global i el 65'9% del 
deute públic mentre que Ies CCAA tenen el 33 % (bàsicament despeses en matèria de 
salut, educació i serveis socials, que són el moll de l’estat del benestar) i el 15'9 % del 
deute públic global. Es evident que aquestes dades reflecteixen que la reforma de 
l’Administració Local no és la solució al problema estructural del sector públic, del 
dèficit i del deute públic. L’administració de I'Estat es la principal responsable del deute 
i en canvi no ha afrontat cap reforma important de la seva pesada estructura. 

Si un problema té el món local i des de fa temps és la manca d'un finançament que 
s’ajusti a la realitat de les seves necessitats i que faci possible la prestació dels serveis 
que realitza a la ciutadania. Qualsevol tipus de reforma de l’Administració local ha 
d’anar acompanyada d'una llei de Ies hisendes locals que resolgui la injustícia 
econòmica dels darrers trenta anys, i s’adeqüi a les necessitats que té l’administració 
més propera a la ciutadania. 

La proposta del govern de I'Estat a qui realment perjudicarà serà al conjunt de la 
ciutadania que veurà afectats els seus drets a l’accés als serveis públics locals perquè 
difícilment una corporació supralocal podrà substituir el coneixement de la 
problemàtica municipal i la sensibilitat d'un Ajuntament. 

Malauradament, i contràriament als compromisos històrics de governs de I'Estat de 
diferent signe polític, ens trobem davant d'una proposta de reforma legal que nega els 
municipis I'autonomia política i suficiència financera irrenunciables per a un 
municipalisme de qualitat i democràtic.  
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Per tot això, els grups municipals Socialista, Convergència i Unió i el Bloc Municipal 
presenten al Ple els següents acords: 

Primer.- Rebutjar l’avantprojecte de llei de Racionalització i Sostenibilitat de 
l’Administració Local (ARSAL) amb els continguts de proposta actual. 

Segon.- Manifestar que aquesta iniciativa legislativa no es tracta d'una simple 
actualització del nivell competencial municipal, sinó que es tracta d'una autèntica 
involució del règim local, que tindrà conseqüències socials en forma de majors 
desigualtats, i un deteriorament I tancament de serveis que afectarà els nostres veïns 
i veïnes. 

Tercer.- Els ajuntaments som essencialment governs locals de les nostres 
comunitats, no només gestors tecnocràtics, i per això exigim respecte institucional i 
capacitat per prioritzar polítiques i serveis. Qualsevol reforma de l’Administració 
local s'ha de fer amb un consens ampli, lleialtat institucional i sense estigmatitzacions 
fàcils. 

Quart.- Desprès de trenta quatre anys d’ajuntaments democràtics, afirmem que ja és 
hora de promoure una reforma de l’Administració local en l'àmbit competencial, 
però també d'un marc de finançament just i suficient, i fer-ho amb rigor, coneixement 
de la complexa i diversa realitat municipal i amb visió de futur. 

Cinquè.- Exigim al Govern central que respecti la competència exclusiva de la 
Generalitat de Catalunya sobre l'organització territorial i el règim local, aprovada en 
I'Estatut d'Autonomia, i explícitament la no invasió competencial recentralitzadora. 
 
El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix: L’actual govern de l’Estat espanyol ja fa temps que ha iniciat 
la transformació cap al liberalisme més salvatge i amb la reforma local l’Estat obre les 
portes dels ajuntaments als mercats i els ofereix el negoci públic. 
L’avantprojecte de llei té com a objectiu aprimar al màxim l’Administració local, 
exercir un control centralista dels serveis, així com externalitzar el màxim possible i 
controlar la despesa de forma molt estricta i això, sens dubte, significa la mort dels 
serveis públics de proximitat, la mort dels ajuntaments, de la seva autonomia i de tota 
la seva bona feina.  
Són mesures que deixaran els municipis a la deriva amb uns serveis de molt dubtosa 
qualitat, o algú es creu que una mateixa recepta mercantilitzada servirà igual per a tots 
els municipis?... què passarà amb aquelles competències impròpies adquirides?... per 
exemple dels serveis socials que presta l’Ajuntament? (una vegada aprovada la llei, en 
un any passaran a ser competència autonòmica)... i dels seus treballadors i 
treballadores?... és evident que, de nou, el gran capital torna a trepitjar la població de 
base, la gent treballadora que necessita uns serveis públics bàsics i dignes. 
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Pel que fa a l’impuls de les diputacions, l’avantprojecte ignora els serveis mancomunats 
que ja s’ofereixen des dels consells comarcals i els instal·la en una figura provincial 
imposada que no és pròpia, així com sí que ho són les comarques. 
 
I, finalment, sobre la proposta de suprimir les empreses públiques, si els serveis no es 
podran prestar des dels mateixos ajuntaments, perquè de personal ja no en podem 
contractar i ja fan mans i mànigues per a poder donar l’abast amb tots els serveis, qui 
els oferirà?... doncs un cop més, via lliure per al capital. Aquest encavalcament pervers 
de normatives que ofeguen els ajuntaments obliga a externalitzar, sense cap altra més 
alternativa... escac i mat!  
 
Des de la CUP defensem la promoció i l’impuls de la gestió pública dels serveis 
comuns, i aquests serveis bàsics cal mantenir-los en mans públiques per tal d’assegurar-
ne la responsabilitat, la transparència, la qualitat, i garantir que es gestionaran sobre 
criteris d’igualtat, universalitat en l’accés i vocació de servei a la ciutadania, i que no 
seran criteris merament mercantilistes o economicistes. Per aquest motiu denunciem 
les privatitzacions dels serveis públics, i defensem la municipalització o publificació 
d’aquests. 
 
Des de la CUP ja fa temps que anem anunciant el desmantellament del sector públic, 
en l’àmbit estatal, nacional o local i està clar que,  si no ens mobilitzem, si no sortim al 
carrer a defensar el que és de tots, viurem en una realitat privatitzada a la qual només 
podran accedir els qui tenen més recursos. Des de la CUP apostem fermament per 
una societat més justa, i això significa aturar aquest desmantellament de totes les 
conquestes socials assolides en l’anomenat estat del benestar i revertir-ne la tendència 
privatitzadora que han dut a terme els successius governs, i per aturar, en el cas 
municipal, l’extermini dels nostres pobles i ciutats.  
 
Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per majoria absoluta amb el 
sentit del vot següent:  
 
Vots a favor: 5 vots de CiU, 4 vots del PSC, 1 vot Bloc Municipal, 2 vots d’ICV, 1 vot 
CUP i 1 vot ERC.  
Vots en contra: 2 vots PP.  
 
3.- Moció del grup d’ICV-EUIA-EPM de l’Ajuntament d’Arenys de Mar 
contra la prospecció d’hidrocarburs en l’entorn de la  Costa Catalana.- La 
regidora Sra. Balliu llegeix la següent Moció:  
 
Atesa la campanya de les entitats, organitzacions i empreses que impulsen aquesta 
moció contra la prospecció d’hidrocarburs en l’entorn de la costa catalana, amb la qual, 
com a grup municipal d’ICV-EUiA-EPM, ens sentim plenament identificats. 

 

Atès que el Govern espanyol ha publicat en el BOE la sol·licitud de l’empresa 
Capricorn Spain SL de realitzar prospeccions d’hidrocarburs en més d’un milió 
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d’hectàrees de la costa catalana, posant en greu perill la salut dels hàbitats, l’economia 
local, la pesquera i la fauna de la zona, tan importants a l’entorn de la Costa Brava i del 
Maresme. 

 

El dia 17 de gener la Direcció General de Política Energètica i Mines del Ministeri, va 
fer pública, a través del Butlletí Oficial de l’Estat (BOE), la sol·licitud de l’empresa 
Capricorn Spain SL, filial espanyola de la multinacional escocesa Cairn Energy, de 
realitzar projectes de prospeccions sísmiques per a la cerca d’hidrocarburs a l’entorn 
de la costa catalana. Aquestes abastarien més d’un milió d’hectàrees (uns 11.500 
quilòmetres quadrats), en una zona que inclou el total de la costa catalana i que s’estén 
fins a 20 quilòmetres de distancia en el punt més proper a la Costa Brava. L’empresa 
Capricorn Spain SL ha sol·licitat dotze permisos per investigar la possible existència 
d’hidrocarburs, reserves de gas i petroli a la zona. 

 

Atès que el dia 22 de gener la Dependència d’Indústria i Energia de la Subdelegació del 
Govern a Girona, va fer públic en el Butlletí Oficial de la Província (BOP) de Girona, 
un anunci pel qual se sotmet a informació pública l’estudi d’impacte ambiental, del 
projecte denominat “Campanya sísmica en àrees lliures del Golf de Lleó, enfront de les 
costes de Catalunya i Balears”. I que aquest projecte, impulsat per l'empresa Seabird 
Exploration FZLCC, consisteix en una prospecció sísmica marina 2D, amb l’objecte de 
confirmar i identificar l'existència de jaciments d’hidrocarburs en el fons del mar i 
abasta una superfície aproximada de 37.000 kilòmetres quadrats que s’estenen des del 
golf de Lleó a les Illes Balears, en el seu punt més proper al cap de Creus a una 
distància de 13 kilòmetres i en el punt més proper a l’illa de Menorca a uns 30 
quilòmetres. 

 

Per altra banda, l’empresa Repsol ha sol·licitat permisos i ha presentat l’estudi 
d’impacte ambiental del projecte anomenat “Trabajos de sísmica 3D en Casablanca”, 
que té per objectiu analitzar les possibilitats de noves prospeccions i l’obertura de 
nous pous aproximadament a 27 km al sud-est del port de Tarragona i a uns 17 km a 
l’est del Delta de l’Ebre en l’entorn dels pous actuals Lubina i Montanazo. 

 

Que en ambdós casos els mètodes sísmics de prospecció es realitzaran mitjançant 
canons d’aire comprimit “Air-guns” capaços de generar ones sonores, emissions 
acústiques d’alta intensitat, que defineixen l’estructura del sòl i subsòl marí i localitzen 
així els jaciments. Aquests mètodes produeixen una contaminació acústica intolerable 
per a la fauna marina i poden provocar danys físics i de comportament a cetacis, 
tortugues marines, cefalòpodes i peixos, i en ocasions resultar en encallaments. Això 
és preocupant tenint en compte que aquesta costa és una zona molt transitada per 
cetacis, com per exemple rorquals comuns, protegits per directives internacionals 
(conveni de Washington, CITES, Directiva 92/43/CEE, etc.) dofins llistats i comuns, 
catxalots i altres. Segons estudis científics les prospeccions tenen un impacte directe en 
els recursos pesquers, a causa del desplaçament dels peixos, causant una disminució de 
50% a les poblacions d’alt interès comercial com el lluç, la mòllera, el rap, etc. Cal 
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destacar que la zona de prospeccions és explotada pel conjunt de les confraries de 
Catalunya, on la pesca és una important font d’ingressos de la zona. 

 

Desgraciadament, les prospeccions sísmiques són només el primer pas d’una llarga 
sèrie d’operacions destructives cap al medi marí. En el cas de trobar reserves i 
començar l’explotació dels recursos fòssils, els impactes es multiplicaran ja que la 
perforació i extracció de combustibles fòssils destrueix el subsòl i els seus hàbitats, i 
contamina el mar a causa de l’ús de barreges sintètiques tòxiques i la producció de 
residus altament contaminats, la majoria d’ells cancerígens. No s’ha d’oblidar la greu 
amenaça que existeix de vessament accidental de cru en el mar, des de les llargues 
connexions d’oleoductes així com en el transport marítim, posant en greu perill zones 
d’alt interès ecosistèmic de la zona com són el parc natural del cap de Creus, la 
reserva marina de les Illes Medes, entre molts altres ecosistemes, hàbitats, fauna i flora 
d’alt valor que s’estenen en aquesta zona. 

 

No podem deixar de mencionar l’impacte que tant les prospeccions preliminars com 
les futures operacions extractives, tindran sobre el turisme a les zones costeres del 
Maresme i de tot Catalunya. Resultant en una imatge negativa que tirarà per terra els 
esforços que ha fet el sector i les institucions per tal de promocionar un turisme de 
qualitat que es basa en el preciós patrimoni natural de les nostres costes. 

 

Aquest projecte, el qual es sumarà als 30 permisos de prospeccions d’hidrocarburs 
aprovats actualment pel Ministeri, reitera la clara aposta del govern cap a les energies 
no renovables i altament contaminants, una direcció oposada als requeriments de la 
lluita contra el canvi climàtic, la contaminació ambiental, la salut humana i dels 
ecosistemes. A més, les empreses petrolieres a Espanya han demostrat gran 
irresponsabilitat ambiental durant la producció de petroli en el mar, ja que a 
Tarragona, on existeixen 4 pous de producció de petroli, s’han registrat almenys 18 
abocaments des de les seves instal·lacions. 
 
Per tot això, el Grup municipal d’ICV-EUiA-EPM proposa l’adopció dels següents 
acords:  
 
PRIMER. Mostrar el rebuig de l’Ajuntament d’Arenys de Mar a l’atorgament dels 
permisos d’investigació d’hidrocarburs en la zona de la Costa Catalana. 
 
SEGON. Instar que es procedeixi a revocar les sol·licituds de permisos d’investigació 
d’hidrocarburs  presentats. 
 
TERCER. Comunicar aquest acord  a la Direcció General de Política Energètica i Mines 
del Ministeri d’Indústria del Govern de l’Estat espanyol, al Departament de Territori i 
Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya i a les entitats impulsores de la proposta. 
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El regidor Sr. Caldeira, en representació del grup municipal de la CUP, manifesta 
literalment el que segueix: A la CUP aquí també ens hi adherim perquè entenem, així 
ho hem defensat sempre, que el territori no només és el continental sinó que també 
ho és el de mar endins. I que aquest, com el terrestre, també hem de vetllar perquè 
sigui productiu, ara i en el futur. I allò que històricament l’ha fet productiu ha estat la 
pesca. Evidentment, amb prospeccions com aquesta, com passava amb el fracking a la 
pagesia i la ramaderia, l’entorn mediambientalment en surt molt perjudicat i, 
col·lateralment, la pesca, el turisme i les economies locals. 

També pensem que cal donar-hi suport perquè el model energètic que defensen 
aquestes grans multinacionals a hores d’ara ja és un model caduc, té els dies comptats. 
Cal doncs, i aquesta és l’opció que defensa la CUP, cal treballar amb propostes i fonts 
energètiques netes, ecològicament defensables i respectuoses amb l’entorn i la 
humanitat. 
 
Per tot plegat, el sentit del vot de la CUP serà favorable. 

Sotmesa aquesta proposta a votació, s’aprova per majoria absoluta amb el 
sentit del vot següent: 
 
Vots a favor: 5 vots de CiU, 4 vots del PSC, 1 vot Bloc Municipal, 2 vots d’ICV, 1 vot 
CUP i 1 vot ERC.  
Vots en contra: 2 vots PP.  
 
El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària             Vist i plau 
         L’alcalde  
 
 
 
 
 
 
 


